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Január 1. – Petőfi Sándor költő 
Január 3. – Petróczy István 

repülőtiszt, feltaláló, aki he-
likoptert épített és megszer-
vezte a magyar hadi majd 
polgári repülést.

Január 4. – Papp László több-
szörös bajnok birkózó, edző, 
jogász.

Január 6. – Fazekas Mihály 
író, költő, botanikus, a Lúdas 
Matyi írója, a debreceni Fü-
vészkert tervezője.

Január 7. – Adolph Zukor ma-
gyar-amerikai producer, a 
Paramount Pictures alapító-
ja, a hollywoodi filmgyártás 
egyik létrehozója. 

Január 8. – Elvis Presley ame-
rikai énekes, zenész, színész, 
a rock and roll királya.

Január 9. – Keleti Ágnes tor-
násznő, aki összesen 10 olim-
piai érmet szerzett.

Január 10. – Törley József, 
a pezsgőgyártás budafoki 
meghonosítója.

Január 11. – Jedlik Ányos Ist-
ván pap, fizikus, az elektro-
motor, a szódavíz-előállító 
készülék és a dinamó felta-
lálója.

Január 12. – Molnár Ferenc 
író, drámaíró, újságíró, a Pál 
utcai fiúk írója.

Január 15. – Teller Ede magyar 
fizikus, az atombomba egyik 
kifejlesztője, a hidrogénbom-
ba-program irányítója. 

Január 20. – Madách Imre 
költő, író, ügyvéd, politikus, 
Az ember tragédiája szerzője.

Január 23. – Kempelen Farkas 
tudós, feltaláló, a sakkozógép megépítője.

Január 26. – Selye János osztrák-magyar származású ka-
nadai belgyógyász, vegyész, stresszkutató, aki a stressz 
fogalmát meghatározta.

Január 27. – Wolfgang Amadeus Mozart osztrák zeneszer-
ző, karmester.

Január 28. – Kern András 
Kossuth- és Jászai Mari-díjas 
színész, rendező, író, énekes, 
humorista.

Január 30. – Franklin Delano 
Roosevelt az Amerikai Egye-
sült Államok 32. elnöke.

KELETI ÁGNES 
Keleti Ágnes ötszörös olimpi-
ai bajnok tornász, a Nemzet 
Sportolója, Magyarország leg-
több olimpiai éremmel ren-
delkező női sportolója, aki a 
világ legidősebb élő, egyben a 
világ valaha élt legidősebb öt-
karikás aranyérmese.

Klein Ágnes néven született 
1921. január 9-én Budapes-
ten, a család később Keletire 
magyarosított. Keleti Ágnes a 
budapesti Vívó és Atlétikai Clubban, a Nemzeti Torna Egy-
letben sportolt. 1939-ben lett a válogatott tagja, első magyar 
bajnokságát 1940-ben nyerte, de zsidó származása miatt még 
abban az évben eltiltották mindennemű sporttevékenység-
től. Édesapja és több családtagja az auschwitzi koncentrációs 
táborban halt meg, édesanyját és testvérét a svéd diplomata, 
Raoul Wallenberg mentette ki Budapestről. A melbourne-i 
olimpiáról nem tért haza. 1957-ben Izraelben telepedett le, 
egy ottani magyarhoz ment férjhez, két fia született. A rend-
szerváltás után jött haza először. Meghatározó szerepet vállalt 
az izraeli tornasport megteremtésében, 1958 és 1980 között 
az izraeli válogatott szövetségi kapitánya volt, eközben ő ké-
szítette fel az olasz válogatottat az 1960-as olimpiára. 1957 
és 1980 között az izraeli Testnevelési Főiskola torna tanszé-
kének vezető tanára volt. Nemzetközi bíróként is dolgozott, 
csak 75 évesen választotta a nyugdíjas életformát.

Elismerései, kitüntetései: Magyar Köztársasági Sportér-
demérem arany fokozata, a Magyar Népköztársasági Ér-
demrend V. fokozata és a Magyar Népköztársaság kiváló 
sportolója cím, a Magyar Népköztársaság Érdemes Sporto-
lója cím. A Zsidó Sporthírességek Csarnokának tagja. MOB 
Olimpiai aranygyűrűt kapott, a Nemzetközi Torna Szövetség 
beválasztotta a Hírességek Csarnokának tagjai közé, MOB 
Érdeméremmel tüntették ki, megkapta a Nemzet Sportoló-
ja címet. 2005-ben megörökítette kéznyomát és aláírását a 
Magyar Sportcsillagok Falán, bekerült a Magyar Tornasport 
Halhatatlanjai közé, 2011-ben Magyar Tornasportért Dí-
jat, Elnöki Érdemérmet és MOB emlékplakettet, 2015-ben 
Prima Primissima díjat, 2019-ben Pro Urbe Budapest Díjat 
kapott. 2017-ben megkapta Izrael legrangosabb kitüntetését, 
az Izrael díjat, 2020-ban Újpest díszpolgára lett. Az 1991-
ben életre hívott, húsztagú Halhatatlanok Klubjának tagja. 
2022-ben megkapta a Magyar Érdemrend Középkeresztje a 
Csillaggal kitüntetést. Mozgalmas életútjára az Egy olimpiai 
bajnok három élete című könyvében emlékezett vissza. Ko-
rábban jelent meg az életéről szóló Keleti 100 „Mert szeretek 
élni” című könyv, amelyben 36 korábbi sporttársa nyilatko-
zik itthonról és külföldről, a jeles évfordulóra emlékbélyeg is 
készült. „Aki legyőzte az időt – Keleti Ágnes” címmel port-
ré-dokumentumfilmet mutattak be életéről. Keleti Ágnes 
életfilozófiáját így fogalmazta meg: „Az ember érzi, mi esik 
jól neki, és csak olyan dolgokat csináljon, amiket szeret. Az a 
legfontosabb a világon, hogy az ember szeressen”.

ÉRDEKESSÉGEK

JANUÁRBAN SZÜLETETT…

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

December elején a felújított mozi műszaki átadása meg-
történt. A TOP Plusz pályázat keretében végrehajtott, 
eddig elkészült felújítások igazán látványosak mind a 
külső, mind a belső térben. 

Az arra járók számára szembetűnő, hogy az épület kül-
ső homlokzatának nyílászáró-felújítása nem történt meg, 
ennek oka, hogy a pályázatban nem volt lehetőség azokra 
a kiadásokra, amelyekhez kereskedelmi, vállalkozói te-
vékenység kapcsolódik. Az ott működő Kópia Cukrászda 
miatt azokra a részekre sajnos nem pályázhatott az önkor-
mányzat, csak a közfeladat ellátással kapcsolatos részekre.

Sallai R. Benedek polgármester a teljes átadásig kezde-
ményezi a képviselők számára, hogy az önkormányzat saját 
költségvetéséből biztosítson forrásokat ezen részek felújí-
tására is, hogy egy egységesebb, megújult esztétikai állapot 
jöhessen létre. 

Mint azt tudják, a belső színháztér, valamint a hátsó öl-
tözők szorultak leginkább felújításra. A fűtési rendszer is 
megújult, illetve a nézőtér első része egy vízszintes felüle-
tet kapott, ezáltal olyan rendezvények számára is megfelelő 
helyszínül szolgál, amelyeknek a színpad nem elegendő. 

A műszaki átadáson látottak után a város vezetője ezúton 
is kifejezi köszönetét a projektben dolgozó kollégái munká-
ját, részben a műszaki osztály korábbi vezetőjének Bodóné 
Nagy Editnek és munkatársának, Orosz Tibornak. Külön 
megköszönte Sallai R. Benedek polgármester a pályázati 
menedzsmenttel foglalkozó kollégái munkáját, Barna Kata 

és Veres Anita készítették a pályázatot. A műszaki ellenőr 
is lelkiismeretes tevékenységet végzett, és köszönet illeti a 
Jánosik K�. korrekt hozzáállását a kivitelezéshez. 

Ez év elején megkezdődik a külső környezet rekonstruk-
ciója is, hogy a tervezett tavasz végi vagy nyár eleji átadásra 
már egy újra térkövezett, parkolókkal felújított helyszín jö-
hessen létre. A projekt következő eleme a székek és a mozi-
technika fejlesztésének közbeszerzése, mely kiírás alatt van. 

A városvezetők törekszenek arra, hogy 2025 közepére 
mozi szolgáltatásokkal, színpadi szolgáltatásokkal átadhas-
sák a város részére a teljesen felújított mozi épületét, mely 
ennek a ciklusnak az egyik legfontosabb fejlesztése lehet. 
Tennivaló még jócskán akad, lesz még ráfordítás, de a lát-
vány önmagáért beszél!

MOLNÁR MAGDOLNA

MOZIFELÚJÍTÁS
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Korábbi számainkban részletesen kitértünk a túrkevei 
önkéntes tűzoltóság körül kialakult helyzetre, részle-
tesen, bárminemű változtatás nélkül közreadtuk azt a 
szerződéstervezetet, amelyet végül is nem írtak alá az 
önkéntes tűzoltók. A lakosok között mindenféle men-
de-monda szárnyra kelt, talán az aggodalom adott okot 
arra, hogy nagy �gyelem övezte a történések alakulását.

Sallai R. Benedek polgármester november utolsó nap-
jaiban folytatott egyeztetéseket a Mezőtúri Tűzoltópa-
rancsnokságon Liszkai Zoltán ezredessel, Bán Lajos alez-
redessel és Matuska Zoltán tűzoltó ezredes, igazgatóval a 
túrkevei tűzoltóság helyzetéről, jövőjéről. Elsősorban arra 
volt kíváncsi, hogy teljes mértékben biztosított-e a jelen-
legi rendszerben Túrkeve tűzbiztonsága? Másrészt, hogy 
Kunhegyeshez, Kisújszálláshoz hasonlóan van-e esélye a 
városnak önkormányzati tűzoltóság létrehozására? 

Magyarországon az önkéntes tűzoltó egyesületeket öt 
különböző skálán sorolják be felkészültség alapján. Van-
nak hagyományápoló egyesületek, van „közreműködő 2” 
szervezet, amelynek még nincsenek konkrét kötelezettsé-
gei infrastruktúrára és személyi állományra vonatkozóan, 
van „közreműködő 1” szervezet, ahol már minden szüksé-
ges infrastruktúrának rendelkezésre kell állnia, de teljesen 
önkéntes jellegű. A két legmagasabb szint, a „beavatkozó 
2”, akik egy éven belül 3000 óra rendelkezésre állást bizto-
sítanak és van a „beavatkozó 1” kategória a legmagasabb 
önkéntes besorolással, akik teljes infrastruktúra mellett 
4500 óra beavatkozást vállalnak. 

Jász-Nagykun-Szolnok megyében mindössze négy 
szervezet érte el idáig a beavatkozói szint megvalósulását 
(Jászalsószentgyörgy, Zagyvarékas, Kőtelek és Túrkeve). 
Ezek közül a beavatkozói szint 1-es elérése míg kifejezet-
ten indokolt Kőtelek esetén, ahol a legközelebbi hivatásos 
tűzoltóság 30 percre van, addig szakmailag kisebb mér-
tékben indokolt Túrkeve esetében, ugyanis itt Mezőtúr a 
jogszabályi elvárásban biztosított 10 percen belüli vonu-
lást biztosítani tudja. 

A szakemberek egyaránt egyetértenek abban, hogy ha-
bár egy plusz kiegészítő biztonságot teremthet Túrkeve 
számára a beavatkozó 1-es szint, de szakmailag az indo-
koltsága messze alulmarad például a kőteleki önkéntes 
tűzoltó egyesületnél, ahol komoly szakmai indoka van a 
szervezetnek. Megyénkben egyébként a 77 településből 
20-ban működik önkéntes szervezet és ebből mindössze 3 
érte el a „beavatkozó 1” szintet. A Túrkevei Önkéntes Tűz-
oltó Egyesület arról tájékoztatta a Megyei Igazgatóságot, 
hogy idei évben „beavatkozó 1” szintről (tehát a korábbi 
4500 órás rendelkezésre állásról, a legmagasabb önkéntes 
szintről) „közreműködő 1” szintre kérte saját visszaminő-
sítését, ami azt jelenti, hogy konkrét beavatkozást nem vál-
laltak, de minden infrastruktúra biztosított ahhoz, hogy az 
önkéntes rendelkezésre állás idején vonulni tudjon a szer-

vezet. A Túrkevei Önkéntes Tűzoltó Egyesület saját ha-
táskörben kérte az alacsonyabb szintű védelmi szintet.

Matuska Zoltán tűzoltó ezredes elmondta, hogy szerte az 
országban egyre több nehézséget jelent önkénteseket talál-
ni a mentő- és tűzvédelmi feladatokra és az alapvető gond 
mindenhol az önkéntes személyi állomány biztosítása. 

A szakemberek véleménye szerint, nincsenek jó esélyei 
a városunknak az önkormányzati tűzoltóság létrehozásá-
ra, ugyanis az állami normatíva finanszírozással járna és a 
Belügyminiszternek külön kell jóváhagynia az ilyen irá-
nyú önkormányzati kezdeményezést, de olyan helyeken 
ritkán engedélyezik, ahol a 10 percen belüli vonulás lehe-
tősége hivatásos tűzoltóság részéről biztosított. Szintén a 
szakemberek véleménye, hogy Túrkeve tűzbiztonsága az 
országban a jók közé tartozik a mezőtúri főállású állo-
mány rendelkezésre állásának képességével, ugyanakkor 
nyilvánvalóan jelenthet plusz segítséget a helyi önkénte-
sek rendelkezésre állása. A témával foglalkozó hivatásos 
szakemberek, tűzoltó főtisztek egyetértenek abban, hogy 
városunk biztonsága ezeken a területeken biztosított. 

Sallai R. Benedek polgármester mindezen megállapítá-
sok figyelembevétele mellett örvendetesnek, kívánatosnak 
tartja a Túrkevei Mentő- és Tűzoltó Egyesülettel az együtt-
működési megállapodás aláírását és a korábbi együttmű-
ködés folytatását, amihez a szükséges pénzügyi forrásokat 
az önkormányzat továbbra is tudná biztosítani. Kizárólag 
a Tűzoltó Egyesület vezetésének hozzáállásán múlik, hogy 
megteremtődik-e a lehetőség az újbóli együttműködés-
re a korábbi gyakorlathoz hasonlóan. Amennyiben az év 
elején sem kerül elfogadásra az egyesület részéről az ön-
kormányzat által javasolt támogatási szerződés, esetleg 
be sem érkezik a támogatási igény, abban az esetben vagy 
elfogadják a tűzoltó főtisztek, megyei szakértők álláspont-
ját, hogy teljes mértékben biztosított a város tűzvédelme, 
vagy ha a testület úgy dönt, megvizsgálhat alternatívákat. 
Az alternatívák között szerepel az önkormányzati tűzoltó-
ság létrehozásának kezdeményezése, illetve más olyan ci-
vil szervezet létrehozásának kezdeményezése, amely kész 
ezeket a feladatokat felvállalni. 

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

2025-ben is lehetősége nyílik Túrkeve Város Önkor-
mányzatának, hogy részt vegyen a Járási Start köz-
munka programokban. A program 2025. március 1-től 
2026. február 28-ig tart.

A járási startmunka programok alapvető célja az el-
múlt években kialakított, fenntartható kapacitások mű-
ködtetése, a támogatás terhére további fejlesztésre, új 
beruházásra, új tevékenység elindítására, új földterület 
művelésbe történő bevonásra, új növényi kultúrák tele-
pítésére, új állatfaj tartására, tenyésztésére, valamint új 
ötletek, új kezdeményezések megvalósítására indokolt 
esetben van csak lehetőség. 2025-ben 30 fő közfoglal-
koztatott munkavállalóval számolnak a városban. 

Értékteremtő program:
Az értékteremtő program a járási startmunka mintap-

rogramok korábbi mezőgazdasági és helyi sajátosságokra 
épülő programelemek helyett jött létre, a programokban 
végzett tevékenységek újragondolása érdekében. 

Ez a programtípus a helyi földrajzi és természeti adott-
ságokon, valamint a korábbi munka- és termelési kul-
túrán, hagyományokon alapuló, kézi munkára épülő, a 
közösség számára hasznos, értékteremtő foglalkoztatást 
biztosító, változatos termelő, termék-előállító, feldolgozó 
tevékenységek megvalósítására ad lehetőséget. 

Az értékteremtő programban végezhető mezőgazdasá-
gi tevékenység (kertészeti-szabadföldi, valamint fóliás- és 
szántóföldi növénytermesztés, állattartás és -tenyésztés), 
valamint az ahhoz kapcsolódó feldolgozó tevékenység.  
A mezőgazdasági termékek feldolgozására kialakított be-
ruházás üzemeltetése is ebben a programtípusban tervez-
hető (pl. tésztagyártó, savanyító műhely üzemeltetése stb.). 
A programban végzett mezőgazdasági tevékenység elsőd-
leges célja a helyi közétkeztetés számára friss alapanyag, 
valamint az annak feldolgozásával létrejött termékek biz-
tosítása, továbbá a program lehetőséget ad a keletkező 
többlet felhasználására, feldolgozására, értékesítésére.

2024-2025-ben dísznövénytermesztést (virágpalánta 
előállítása saját célra) fóliás és szabadföldi kertészeti nö-
vénytermesztést (paradicsom, tökfélék, cukkini, retek, 
zöldhagyma, uborka, petrezselyem), valamint a virágok 
és lombhullató fafajok ültetését tervezik megvalósítani a 
város belterületén található munkaterületeken. Az idei 
program még jövő év február végéig tart. 

A 2024. októberi jelentés adatai szerint 4468 db virág-
palántát (1500-at terveztünk), 61 csomag hónapos retket, 
117 csomag zöldhagymát, 1281 db (200 db-ot terveztünk) 
paradicsompalántát, 40 kg uborkát, 90 kg főzőtököt, 10 kg 
takarmánytököt, 71 csomag petrezselymet, 105 kg paradi-
csomot, 44 kg cukkinit, 3,5 kg sütőtököt, 336 db tökpalán-
tát, 75 db uborka palántát termesztetett 12 fő. 50 db fa be-
szerzésére és kiültetésére is sor került az ősz folyamán, 38 
db ezüsthárs a Póhamarai úton, míg 12 db magyar kőris a 

Kinizsi úton került kiültetésre. A palánták és a megtermelt 
zöldségek értékesítéséből 134.930, - Ft bevétel keletkezett 
a programban. A 2025-2026 évi programban folytatják a 
dísznövénytermesztést és a fóliás és szabadföldi kertészeti 
növénytermesztést is, továbbá tervezik ismét 50 db lomb-
hullató fa beszerzését.

A program másik eleme a térkőgyártás. A 2024-es prog-
ramban 30.000 db (600 m2) 20 x 10 x 6 cm méretű szürke 
térkő gyártását vállalták. 2024. október végéig 20.922 db 
térkövet gyártott a programba bevont 6 fő. 7824 db térkő 
került elhelyezésre a Széchenyi úton és a Kupa Árpád ut-
cán. 184.765 Ft pedig 2560 db térkő értékesítéséből folyt 
be a programba. A programból egy személyt az önkor-
mányzat munkavállalóként foglalkoztat a kapacitások nö-
velése miatt. Hosszútávú cél lenne, hogy a program önfe-
nntartóvá váljon. Jövőre hasonló mennyiséggel kívánja az 
önkormányzat folytatni a térkőgyártást a Túrkeve, Sáros 
utca 13. szám alatti telephelyen. Saját forrásból tervezik 
más forma és a szürke mellett színes térkő gyártását is.

Szociális jellegű program:
A szociális típusú programban a településen élők szük-

ségleteihez igazodó, a helyi infrastruktúra használhatósá-
gát segítő tevékenységek, belvíz-elvezetés, mezőgazdasági 
utak rendbetétele, bio- és megújuló energiafelhasználás 
elősegítése, energianövény-ültetvény gondozása, közút-
hálózat karbantartása, illegális hulladéklerakó-helyek fel-
számolása végezhetők. 

Az idei programban az októberi jelentés szerint 365,5 
m3 hulladékot gyűjtöttek 79 illegális hulladéklerakón. 
Összesen 37.500 m2 nagyságú területet tisztítottak meg 
az illegális hulladéktól. 1250 m2-nyi területen irtottak 
cserjét, bozótot, 9850 m2-nyi területet kaszálással tisz-
títottak meg, 29.290 m hosszú útszakaszon padkáztak, 
10.850 méternyi útszakaszon pedig csatornákat, belví-
zelvezető árkot tisztítottak, 124,8 m hosszan járdát ja-
vítottak, 24.430 m2-nyi területen a parlagfüvet irtottak.

2025-ben ebben a programban 15 fő foglalkoztatását 
tervezik, 1 fő irodai adminisztrátor, 2 fő munkairányító, 
és 12 fő segédmunkás fogja végezni a munkát.

JÁRÁSI START KÖZMUNKAPROGRAM
KOVÁCS KATAMOLNÁR MAGDOLNA

TÚRKEVE TŰZBIZTONSÁGA
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A helyi adóknál alkalmazható legmagasabb adómérték több-
sége törvény által szabályozottan évente emelkedik. 

2025. január 1-től alkalmazható törvényi maximális adó-
mérték
Adónem Adómaximum (2025.)
Építményadó (épület, épület-
rész után):

2950,1 Ft/m2

Telekadó: 536,4 Ft/m2

Magánszemély kommunális 
adója:

45592,6 Ft/adótárgy

Idegenforgalmi adó (tartóz-
kodási idő után):

804,5 Ft/fő/vendégéjszaka

Túrkeve Város Közigazgatási területén bevezetett helyi adók:
 • Magánszemély Kommunális adója
 • Helyi iparűzési adó
 • Idegenforgalmi adó

Az adóügyi feladatokat 2 fő látja el 2023. július 13-a óta. 

Magánszemély kommunális adója:
Adókötelezettség terheli azt a magánszemélyt, aki az ön-
kormányzat illetékességi területén a naptári év első napján 
építmény tulajdonosa, nem magánszemély tulajdonában 
álló lakás bérleti jogával rendelkezik, telek tulajdonosa.
Adómentesség illeti meg azt a magánszemélyt, aki a 65. 
életévét 2022. december 31. napjáig betölti. Mentes a beje-
lentett állandó lakóhelyet érintő ingatlan adókötelezettsége 
alól a 70. életévet betöltött magánszemély a feltétel elérését 
követő év első napjától. Adókötelezettséget érintő változást 
a változást követő 15 napon belül be kell jelenteni, bevallani 
az önkormányzati adóhatóságnak.
Túrkeve Város Általános Rendezési Terve után differenciált 
adómérték került megállapításra. Az adómérték emelésére 
2023. évben került sor.

2023. évtől alkalmazott adómérték:
Megnevezés Épület Belterületi Földrészlet
Városközpont I. 18.000 Ft 14.400 Ft
Egyéb belterület 14.400 Ft 11.700 Ft
Garázs   9.000 Ft

Mezőgazdasági rendeltetésű területen álló lakás céljára 
szolgáló épület után az adó évi összege ingatlanonként: 30 
m2 hasznos alapterületig 11.700 Ft, e felett 18.000 Ft.
/A kommunális adó mértéke annak ellenére sem emelke-
dett, hogy a város közvilágítását sem fedezi az egyéb városi 
rezsi mellett./

Helyi iparűzési adó:
A Helyi adók közül a legnagyobb és legjelentősebb adóbe-
vételt eredményező adó. Iparűzési tevékenységnél az adó 
alapja a vállalkozás nettó árbevétele csökkentve az eladott 
áruk beszerzési értékével, az anyagköltséggel és a közvetí-
tett szolgáltatás értékével. Az adómérték az adóalap 2 %-a. 
(Törvényi szabályozás alapján kiszabható maximum). Adó-
köteles az önkormányzat illetékességi területén végzett vál-
lalkozási tevékenység.

Adóköteles iparűzési tevékenység: a vállalkozó e minőségben 
végzett nyereség-, illetőleg jövedelemszerzésre irányuló tevé-
kenysége. A települési önkormányzat által megállapított helyi 
iparűzési adóból származó bevétel az önkormányzati hivatal 
állományában foglalkoztatottak személyi juttatásai és az ah-
hoz kapcsolódó munkaadókat terhelő járulékok és szociális 
hozzájárulási adó finanszírozására nem fordítható.

2016. évtől az önkormányzati rendelet a törvényi szabályo-
zás alapján mentességet biztosít a háziorvosok és védőnő 
vállalkozók számára, ha az iparűzési adó alapja a 20 mil-
lió forintot nem haladja meg. A helyi iparűzési adó bevétel 
több mint 80 %-a nagyvállalkozásoktól származik, ezen vál-
lalkozások gazdálkodásában bekövetkezett változásoknak 
közvetlen hatása van az adóbevételre.

Idegenforgalmi adó:
Az adó alanya az a magánszemély, aki az önkormányzat 
illetékességi területén legalább egy vendégéjszakát eltölt.
Adómentesség:
 • 18. életévet be nem töltött, 
 • gyógyintézetben, fekvőbeteg szakellátásban, vagy szoci-

ális intézményben ellátott magánszemély
 • oktatási intézmény tanulója
 • önkormányzat illetékességi területén lévő üdülő tulaj-

donosa bérlője, használati jogosultsága
 • ideiglenes iparűzési adó tevékenység, munkavégzés cél-

jából az önkormányzat illetékességi területén történő 
tartózkodás

 Az adó mértéke: 500 Ft/vendégéjszaka

Központi adó, díj, bírság és járulék bevételek

Gépjárműadó: A gépjármű adóztatási feladatokat 2021. janu-
ár 1-jétől a Nemzeti Adó- és Vámhivatal látja el. Az Önkor-
mányzati adóhatóságnál a 2020. december 31-ig keletkezett 
túlfizetések és hátralékok kezelése önkormányzati feladat.

Termőföldek bérbeadásából származó jövedelmek adója: 
A termőföld bérbeadásából származó jövedelem után a 
települési önkormányzatok által beszedett - személyi jöve-
delemadó 100 %-a - a földterület fekvése szerinti települési 
önkormányzatot illeti meg. 

Talajterhelési díj: Talajterhelési díjat annak kell fizetni, aki a 
kiépített és műszakilag rendelkezésre álló szennyvízcsatorná-
ra nem kötött rá. A talajterhelési díj bevallás önadózás kereté-
ben történik, fizetési határidő tárgyévet követő év március 31. 
A díj alapja a szolgáltatott víz mennyisége. A talajterhelési díj 
megállapítása a TRV Zrt. nyilvántartásán alapul, de a díjfize-
tési kötelezettséget önbevallással kell teljesíteni.

Mentes a díj fizetés alól:
Kérelemre évente maximum 60 m3 fogyasztásig mentes-
ségben részesülnek azok a kibocsátók:
 • akiknek családjában az egy főre jutó havi nettó jövede-

lem nem haladja meg az öregségi nyugdíj mindenko-
ri legkisebb összegének (továbbiakban: nyugdíjmini-
mum) 300 %-át,

 • egyedülállók esetén a havi jövedelem nem haladja meg 
a nyugdíjminimum 350 %-át.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Évente sajnos csak néhány alkalommal találkozom 
szervezetten a közfoglalkoztatott munkatársaimmal, 
mert munkám rendre más irányba szólít, de ha mégis 
létrejön a találkozás, akkor minden alkalommal erősen 
érzem a többségükben meglévő emberséget, a jót.

Nem egy megbecsült állapot közfoglalkoztatottnak len-
ni, sokan kezelik le őket, mert valljuk be, alig van bármi-
nek alacsonyabb társadalmi presztízse. Pedig egyértelmű, 
hogy a közfoglalkoztatottak esetében is az van, mint min-
den munkahelyen: vannak átlagot teljesítők, akik átlag 
tempóban ledolgozzák, amit kell, vannak néhányan, akik 
sumákolnak, ha tudnak, de vannak, akik elvárás fölött 
teljesítenek. Vannak többen, akik lelkiismeretesen helyt 
állnak nehéz körülmények között is, és a közfoglalkozta-
tottak között is van jócskán, akik tényleg szorgalmasak, 
valóban komolyan veszik a munkájukat. Pedig alig-alig 
kapnak köszönetet, holott a leghálátlanabb munkát vég-
zik, amit nem sokan akarnak elvégezni. 

Munkahelyi vezetőjük decemberben egy kis karácsonyi 
fogadást szervezett a túrkevei közfoglalkoztatottak részé-
re, és megtisztelő volt eleget tenni a meghívásuknak, há-
lás voltam, amiért rövid ideig közöttük lehettem. Szívesen 

maradtam volna tovább, mert évente néhányszor bele kell, 
hogy férjen, hogy munkán kívül beszélgetünk el ember-
ként munkatársainkkal. Részükre is felemelő érzés – mint 
mindenki másnak –, ha valaki megköszöni a munkájukat. 

Ezt tettem szóban jómagam is, és ezt teszem most írás-
ban is: ezúton is megköszönöm a közfoglalkoztatottak 
2024. évi teljesítményét, köszönöm a munkájukat, és hálás 
vagyok azért, hogy rettenetesen mostoha körülmények 
között is lelkiismeretesen helyt állnak, és tenni akarnak. 

Köszönöm az idei teljesítményt!

KÖSZÖNET A KÖZMUNKÁSOKNAK
SALLAI R. BENEDEK - POLGÁRMESTER

ADÓZÓ KISOKOS

A Túrkeve Városi Önkormányzat számára kiemelt 
fontossággal bír a város élhetővé tétele, megtartó ere-
jének növelése. Természetesen, ez egy nehéz és hosz-
szadalmas folyamat, amelyet érdemes a lehető legko-
rábban elkezdeni. Ezért úgy döntött a város vezetése, 
hogy ezután minden túrkevei újszülöttet megaján-
dékoz egy babacsomaggal az öröm és a megbecsülés 
apró jeleként. Ezt a döntést a város képviselő-testüle-
te is támogatta a 9/2024. (VIII.15.) számú, a Babakö-
szöntő csomagról és a Babaköszöntő oklevélről szóló 
rendeletében.

Ennek értelmében a helyi társadalom megbecsülésének 
jeleként, 2024. június 10. napjától kezdődően az önkor-
mányzat támogatja a gyermeket vállaló szülőket egy 
Babaköszöntő csomag formájában, valamint Túrkeve 
város 2024. január 1. napján és azt követően született 
polgárait Babaköszöntő oklevéllel fogadja lakosainak 
sorába.
Hogy mindez megvalósulhasson, arra kéri az önkor-
mányzat a szülőket és leendő szülőket, hogy jelezzék 
a hivatal számára, ha egy új kis élettel gazdagodott a 
családjuk. A Babaköszöntő csomag igényléséhez csak 
ki kell tölteni egy kérelem nyomtatványt és azt eljut-
tatni a városházára, a gyermek 6 hetes koráig.

Az űrlapot az önkormányzat honlapjáról lehet letöl-
teni vagy személyesen átvehető a Védőnői Szolgálat-
nál és a Túrkevei Szociális Szolgáltató Központban 
(Széchenyi utca 27.), valamint a Túrkevei Polgármes-
teri Hivatalban (Petőfi tér 1).

További felvilágosítást a 06-56/222-111/162-es tele-
fonszámon, vagy a szervezes@turkeve.hu e-mail cí-
men kaphatnak.

Csomaggal köszönti az újszülötteket az Önkormányzat
MOLNÁR MAGDOLNA
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Mint az valószínűleg ismert, az önkormányzat - mint 
egészségügyi szolgáltató - ellátási kötelezettséggel ren-
delkezik a Túrkeve I. sz. fogászati körzetben, a fogászati 
alapellátás biztosítására vonatkozóan. 

Dr. Tóth Ferenc Vendel városi főorvos, fogszakorvos 
váratlan halála óta a körzet betöltetlen. Dr. Jódi Pál fog-
szakorvos helyettesítéssel látta el a körzet betegeit, hatá-
rozott idejű megbízási szerződése 2024. december 31-én 
lejárt. Ezt követően a szerződés, a szerződő felek közös 
akarata szerint, nem került meghosszabbításra az alábbi 
ok miatt:

Dr. Force Farokh Attila, iráni származású orvos je-
lentkezett a túrkevei betöltetlen fogorvosi körzet ellátá-
sára. 

1997-ben szerzett általános fogorvosi diplomát a Deb-
receni Orvostudományi Egyetemen, 2002-ben a fog- és 
szájbetegségek, 2007-ben a gyermekfogászat, valamint 
a konzerváló fogászat és a fogpótlástan képesítést is el-
sajátította. A fogorvosi tevékenységet Magyarországon 
2010-ig ténylegesen és jogszerűen gyakorolta, majd 
Iránba költözött és ott is fogorvosként dolgozott és dol-

gozik jelenleg is. Családi okok miatt viszont visszatér ha-
zánkba 2025 legelején. 2025. február 1. napjától pedig 
a Túrkeve Városi Önkormányzat fogja alkalmazni teljes 
munkaidőben, egészségügyi szolgálati jogviszony kere-
tei között, amennyiben a szerződéskötéshez benyújtásra 
kerülnek a szükséges dokumentumok. 

Januárban sem kell a körzet pácienseinek nélkülözni 
az ellátást, helyettesítéssel oldják meg dr. Force Farokh 
Attila érkezéséig.

A gyermekek védelméről és a gyám-
ügyi igazgatásról szóló törvény töb-
bek között rendelkezik az intézmé-
nyi gyermekétkeztetésre vonatkozó 
szabályokról.

Ha a szülő, törvényes képviselő el-
térően nem rendelkezik, az intézmé-
nyi gyermekétkeztetés keretében a 
nem bentlakásos intézményben
 • a bölcsődében, bölcsődei ellátásban 

részesülő gyermekek részére az el-
látási napokon a reggeli főétkezést, 
a déli meleg főétkezést, valamint 
tízórai és uzsonna formájában két 
kisétkezést,

 • a gyermekek és a tanulók számára 
az óvodai nevelési napokon, vala-
mint az iskolai tanítási napokon az 
óvodában és a nem bentlakásos ne-
velési-oktatási intézményben a déli 
meleg főétkezést, valamint tízórai és 
uzsonna formájában két kisétkezést 
kell biztosítani.

Intézményi gyermekétkeztetésben ré-
szesülhet az iskolában az a tanuló is, 
aki a napközit nem veszi igénybe. Az 
étkezések közül az ebéd külön is igé-

nyelhető. Az intézményi gyermekét-
keztetést a települési önkormányzat 
biztosítja az általa fenntartott bölcső-
dében és óvodában, továbbá a köz-
igazgatási területén a tankerületi köz-
pont által fenntartott nem bentlakásos 
nevelési-oktatási intézményben.

Városunkban jelenleg a két szolgál-
tató látja el a bölcsődében és az általá-
nos iskolában a gyermekek étkezteté-
sét (Keve Étterem, Nótás Vendéglő). 
Az óvodában és a középiskolában a 
Szakképző Centrum által működtetett 
konyha biztosítja a tanulók étkeztetését. 

Az étkeztetést igénybe vevő gyer-
mekek szülei a nyersanyagköltséget 
fizetik meg (+27% ÁFA), az étel elő-
állításhoz szükséges többi költsé-
get (rezsi) pedig az önkormányzat, 
melyre állami normatíva igényelhe-
tő. A rezsiköltség magában foglalja 
az energiafogyasztást (hűtés-táro-
lás, étel elkészítése) és a munkabért. 
Mivel a rezsiköltség százalékosan 
van meghatározva, ezért a térítési díj 
emelésével ez is emelkedni fog. A té-
rítési díjat ÁFÁ-val növelten bruttó 

összegben, a kerekítés szabályai sze-
rint állapítják meg.

Valamennyi szolgáltató írásban je-
lezte az önkormányzat felé, hogy az 
energia- és nyersanyag árak folyamatos 
emelkedése, valamint a minimálbér és 
garantált bérminimum várható emelése 
miatt a jelenleg alkalmazott nyersanyag 
árakból már nem tudják előállítani a 
jogszabályokban előírt mennyiségű és 
minőségű ételeket, ezért kezdeményez-
ték a térítési díjak emelését.

A javaslat, melyet a képviselő-tes-
tület elfogadott, 10 %-os emelést tar-
talmaz. Az új intézményi térítési díjak 
2025. január 1-től hatályosak.

2025. január 16-tól megváltozik az ügyfélkapus belépés. 
A változás mindenkit érint, aki az ügyfélkaput használja.

2025. január 16-tól nem lehet már belépni a régi ügy-
félkapura a felhasználónév + jelszó párosítással. Helyet-
te az ÜGYFÉLKAPU+ -ra kell regisztrálni. Regisztrálni 
már most is lehet, viszont a régi ügyfélkapura ezután már 
csak akkor lehet belépni, ha inaktiválásra kerül az ÜGY-
FÉLKAPU+. Az ÜGYFÉLKAPU+ ugyanaz, mint a sima 
ÜGYFÉLKAPU, a különbség csak annyi, hogy az ÜGY-
FÉLKAPU+ lehetővé teszi a kétfaktoros azonosítást. 
Ez azt jelenti, hogy már nem lesz elég a felhasználónév 
+ jelszó, mert szükség lesz még egy biztonsági kódra a 
belépéshez. Ez a kód minden belépés alkalmával más 
lesz és meghatározott ideig lesz csak érvényes. (mint pl. a 
bankoknál a belépési kód).A kódhoz szükségünk lesz egy 
authentikátor alkalmazásra, amit a telefonunkra vagy a 
számítógépünkre kell telepíteni. Az utóbbit csak akkor 

ajánlják, ha senki más nem fér hozzá a számítógépünkhöz.

Összefoglalva az alábbiak segítségével tudunk belépni 
2025. január 16-tól az ÜGYFÉLKAPU+ -ra:

 • Regisztráció az ÜGYFÉLKAPU+ -ra

 • Okostelefon vagy tablet vagy számítógép

 • Hitelesítő alkalmazás

Célszerű az ÜGYFÉLKAPU+-ra 2025. január 15. előtt 
regisztrálni, ugyanis ezután már csak DÁP (digitális ál-
lampolgár alkalmazás) regisztrációra lesz lehetőség. 

Amennyiben egyik regisztráció sem történik meg, akkor 
nem lesz lehetőség a továbbiakban elektronikusan intézni 
azokat az ügyeket, amikhez ügyfélkapus belépés szüksé-
ges. Ezekből van bőven, köztük rengeteg olyan, ami meg-
könnyíti az életünk és ami talán a legtöbb embert érinti az 
EESZT-be is csak a fentiek szerint lesz lehetőség belépni.

MOLNÁR MAGDOLNA

GYERMEKÉTKEZTETÉS VÁLTOZIK AZ ÜGYFÉLKAPUBA TÖRTÉNŐ BELÉPÉS

ÚJ FOGORVOS A VÁROSBAN 

KÖZÜGY KÖZÜGY

Érkezik a ONE
DIGI ÉS VODAFONE ÜGYFELEK FIGYELMÉBE

2025. január 1-jétől a DIGI szolgáltatásait One márka-
név alatt nyújtja a szolgáltató.

TELEVÍZIÓ

A DIGI vezetékes, műholdas és mobil díjcsomagok 
továbbra is változatlan tartalommal és előfizetési dí-
jon lehet igénybe venni. A szerződési feltételekben, 
valamint a számlázás menetében nem lesz változás. A 
márkaváltás miatt a díjcsomagok előfizetési feltételei 
nem változnak, a szolgáltatásokat továbbra is zavarta-
lanul biztosítják és a meglévő előfizetések érvényben 
marad. - adta hírül a szolgáltató.

Számlaszámuk és a számlázás, valamint a befi-
zetés menete nem változik. Számláikon 2025. január 
1-jétől az új One szerepel majd, de szolgáltatóként és 
teljesítőként továbbra is a DIGI Távközlési és Szolgál-
tató Kft. kerül feltüntetésre.

A márkaváltás kapcsán az alábbiak változnak:

 • 2025. január 1-től az új www.one.hu weboldalon 
várják az ügyfeleket, az ügyek intézésére új telefo-
nos és e-mail-es ügyfélszolgálati elérhetőségek áll-
nak majd rendelkezésre, amelyekről a későbbiekben 
adnak tájékoztatást.

 • A jelenlegi DIGI Ügyfélkapu webes felületén a 
számlabefizetés funkció továbbra is elérhető marad, 
de már az új One logóval és megjelenéssel találkoz-
hatnak majd.

 • Díjcsomagjaikat új néven, változatlan feltételekkel 
vehetik igénybe, a meglévő szolgáltatásokat a január 
havi számlán és az ÁSZF-ben már új díjcsomagne-
veken találják.

TELEFON

2025. január 1-től a 
Vodafone szolgáltatá-
sait is a One Magyaror-
szág Zrt. nyújtja. 

Fontos, hogy a változás 
nem érinti az eddigi szerződé-
seket: a vezetékes internet, tévé, telefon és mobil díjcso-
magokat továbbra is változatlan formában és az eddigi 
előfizetési díjon lehet igénybe venni.

 • A szolgáltatásokat leállás nélkül biztosítja a szolgáltató.

 • A számlákat a megszokott csatornákon lehet befizetni. 
A számlaszám nem változik, azonban a számlatulaj-
donos neve One Magyarország Zrt.

 • Az ügyfélszolgálatukat továbbra is a belföldi háló-
zatból díjmentesen hívható 1270-es telefonszámon 
lehet elérni.

Ami változik:

 • A januári számlán már a One márkanév és logó sze-
repel.

 • Megújulnak digitális felületek. A My Vodafone app-
likáció helyét a One alkalmazás veszi át. A My Voda-
fone applikáció kötelező frissítését követően már az 
új felületen lehet ügyet intézni. A My Vodafone app-
likációban és webshopon a belépéshez az eddig hasz-
nált felhasználónév és jelszó nem változik. 

 • Bizonyos korábbi tarifák új neveket kapnak. 
 • A Vodafone One előnyöket a jövőben „One+ elő-

nyök” néven biztosítják. 
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jó volt. Emlékszem, a pedagógusok a színpadon ültek terített 
asztaloknál, és Miska volt tanárai minket is odahívtak. Kántor-
né Bíró Emikét azóta ismerem. Ő hozta oda a finomságokat, 
és akkor váltottunk pár mondatot. Azóta is jó barátságban va-
gyunk. A másnapi ismerkedés a várossal finoman szólva sem 
volt biztató. Mindent kopottnak, szürkének, ridegnek találtam. 
Egy szétfolyó falu képét mutatta. Nem értettem, mit jelent az 
utcák köves és sáros oldala. Hát volt időm megismerni! Leírni 
is sok, de tény, 54 éve élek a városban. Tudomásul vettem a kun 
emberek makacsságát, gyanakvó tekintetét. Sokat olvasva, em-
berekkel beszélgetve megismertem a város történetét. 

1969 telén költöztünk Túrkevére, már itt töltöttük a fél-
éves gyakorlati időt is. Jó „szokatási” hónapok voltak! Köz-
ben írni kellett a szakdolgozatot, készülni az államvizsgára. 
Nem volt idő a honvágyra. 1970 februárjában költözhettünk 
be a Petőfi téren épült ház 3. emeleti lakásába. Én az I�úsági, 
Miska a Művelődési Házban dolgozott. A 70-es évek az i�ú-
sági klubok nagy korszaka volt. Én is elkezdtem szervezni, és 
kiderült, óriási az igény a fiatalokban a közösségi élet iránt. 
Először havi egy alkalommal jöttünk össze, de kérték, legyen 
gyakrabban. Élve a főiskolai kapcsolatainkkal, gyakran hív-
tunk előadókat, pop-énekeseket, írókat, költőket. 

A Pedagógus KISZ szervezet kezdeményezésére jött létre 
a Pinceklub. A Városháza alatti pincét kapták meg, és hozták 
rendbe sok fiatal önkéntes munkájával. A 70-es évek első felé-
ben pezsgő, színes kulturális élet alakult ki a városban. Ennek 
indítómotorja egy nagy találkozás volt. 

1969-70-ben az akkori tanácselnök, Koszna Mihály, és a 
művelődési osztály vezetője, Varjú Imre sok fiatal értelmisé-
git hozott Túrkevére. A Városháza nagy termében ismerke-
dő fogadást szerveztek, ahová meghívtak helyi fiatalokat is. 
Színes volt a paletta: frissen végzett tanárok, agrármérnökök, 
orvosok, állatorvos, könyvtáros, népművelő... Az estébe nyúló 
nagy beszélgetést újabb találkozások követték, és szinte észre-
vétlenül alakult a közösség egy életre szóló baráti társasággá. 
Minden találkozás, összejövetel nagy tervek szövögetésével, 
óriási vitákkal, de egymást elfogadva, tisztelve zajlott. Ebből a 
csapatból nőtt ki a Kevi Kör, ami évtizedekig volt a város kul-
turális életének meghatározó, országosan is ismert csoportja. 
Sokat kirándultunk a Berettyó-partra. Hasonló korú gyere-
keink voltak, ők is jól érezték magukat egymás társaságában. 
A kezdeti fenntartás és gyanakvás után befogadott bennün-
ket Túrkeve. Valamilyen szinten mindenki bekapcsolódott a 
város közéletébe is. 

A gyerekek születése után váltanom kellett. A városi Könyv-
tárban dolgoztam 1973-ig. Akkor keresett meg Kórizs István, 
a középiskola akkori igazgatója. Nagyon taktikusan közelített: 
dicsért! 1972-ben adták át az új szakközépiskolát, és abban 
az épületben ő konyha helyett könyvtárat „álmodott”. Figyelt 
engem, és biztos volt benne, hogy én ezt meg tudom csinálni. 
Életem legjobb döntése volt, amikor igent mondtam. 40 évig 
dolgoztam a Ványaiban úgy, hogy tudtam: Itt vagyok jó helyen! 
Remek tantestületbe kerültem. A szakterületén mindenki a 
legjobbra törekedett. Jó közösség, színvonalas és eredményes 
tanítás jellemezte az intézményt. A könyvtár alapítását, fejlesz-
tését szinte együtt végeztük. Minden kollégával egyeztetve vá-
sároltam a szakirodalmat, építettem fel a kézikönyvtárat. Az is-

kolavezetés minden támogatást megadott, így érhettük el, hogy 
1976-ban a szakfelügyelet a megye legjobban működő iskolai 
könyvtáraként jegyezte a miénket. 1981-90-ig szakfelügye-
lőként is dolgoztam, és sikerült elérnem, hogy a megyében 
minden középiskolában szakképzett, függetlenített könyvtáros 
dolgozzon. A tantestülettel való kapcsolatomat én barátinak 
tartottam. Velük együtt értük el, hogy a könyvtár valóban a kö-
zépiskola szellemi központja lett. A könyvtáron kívül részben 
igazgatói megbízásból, zömében önként vállaltam a diákok 
szabadidős programjának szervezését, iskolai rendezvények 
előkészítését. 1993-2010-ig teljes óraszámban tanítottam ma-
gyar nyelv- és irodalmat. Nagy kihívás volt, de a tanítás minden 
percét szerettem. Órákra készülve mindig találtam a témához 
érdeklődést felkeltő célzattal „ínyenc falatokat”. Ehhez volt ki-
tűnő műhely a könyvtár. 

Saját középiskolai élményemre alapozva kezdtem el ki-
rándulásokat szervezni. Győri tanár úr ebben jó társam 
lett. Ő földrajz-történelem szakosként remek „iránytű” volt. 
A múzeumokért a gyerekek nem rajongtak, de a hegyi- és 
vártúrák nagyon népszerűek voltak. Később a tantestület is 
ráérzett a kirándulások közösségformáló erejére. Rendsze-
ressé váltak az októberi három napos kirándulások. Ezek 
élményeit jó feleleveníteni volt tanítványokkal, kollégákkal. 

A fiaink itt születtek, itt nőttek fel, itt jártak általános- és 
középiskolába. Jó tanulók voltak, nyitott, kellemes személyi-
ségüknek köszönhetően mindkettőjüknek sok barátja volt, 
és egész életükben erősen kötődtek Túrkevéhez. 

A férjem 2006-ban meghalt és én - a tokaji lány – itt élek 
Túrkevén. De már nem az vagyok, aki 1969-ben beleragadt 
a kevi sárba. Én – a hegyek szerelmese – megszelídülve, nyi-
tott, aktív életet élek Túrkevén.

18 éves koromig Tokajban éltem. Nemcsak a gyerekkort 
megszépítő eltelt évtizedek teszik ezeket az éveket széppé, va-
lóban azok voltak. Kiegyensúlyozott, élményekben gazdag idő-
szak volt annak ellenére, hogy sokat kellett dolgozni. A 60-as 
években ez természetes volt, főleg ha az ember lánya „gátőr-
lány” volt. Szerettem iskolába járni. Jó osztályközösség, nagy 
tudású, a figyelmet, az érdeklődést ébren tartó tanáraim vol-
tak már az általános iskolában is. A tokaji gimnáziumnak híre, 
neve volt, sok vidéki diák is tanult az évfolyamonként 4 osz-
tályban. Én szivacsként szívtam magamba nemcsak az érde-
kesen előadott, bemutatott ismereteket, hanem a pedagógusok 
személyiségéből, megjelenéséből fakadó meggyőző, tudásra 
inspiráló hatást is. Szeretném hinni, hogy én is hagytam ilyen 
nyomokat magam után. 

Már akkor is minden érdekelt, és bőven volt lehetőség ki-
próbálni, mire vagyok képes, miben lehetek jó. Az osztályki-
rándulások, a nyári építőtáborok, a színházlátogatások remek 
személyiségformáló tréningek voltak. Ilyen tele tarisznyával 
jelentkeztem a debreceni Tanítóképző Intézet népműve-
lő-könyvtáros szakára. A sikeres felvételi után jöttek a boldog 
főiskolai diákévek. Rendkívül mozgalmas, sokirányú érdeklő-
dést, műveltséget megalapozó időszak volt.  Egymást is inspi-
ráló, remek évfolyam volt. Tantárgyakhoz kapcsolódó gyakor-
latként jártunk az egyetemi, és a városi könyvtárba. Bérletünk 
volt a sínházba, és három moziba. A Művészmozi filmklubjá-
ban nagyon szerettem a vetítés utáni ankétokat, ahol ámulva 
hallgattuk a rendezők, színészek és a közönség beszélgetéseit. 
Fotózni is tanultunk, bejártuk a várost, a Nagyerdőt. Ebben a 
nulláról a nulláig jutottam el. Az esztétikai része érdekelt, de 
a technikai dolgokban, ha nem segítenek, biztosan elbukok.  
A művelődéstörténetet tanító tanár előadásainak hatására spe-
ciális kollégium keretében felvettem a néprajz szakot. Egy cso-
porttársam egyetemen is elvégezte a néprajzot, és neves kutató 
lett belőle. A tanárt Kurucz Albertnek hívták, és büszkén írom 
le, hogy ő alapította a szentendrei skanzent. 

Havonta jó, ha egyszer haza utazhattunk, annyi volt a 
feladat, a tanulnivaló és a csábító programok. Fontos a tör-
ténetben, hogy évfolyamtársam volt Takács Mihály, aki egy 
sikertelen színművészeti felvételi és tíz hónap katonaság után 
került a főiskolára. Érdekes, hogy a fiúk egy-két kivétellel idő-

sebbek voltak, mindenki próbálkozott már valahol. Tipikus 
68-as nemzedék voltunk. „Mi majd megváltjuk a világot!” 
jelszóval voltak nagy lázadások. Ki így, ki úgy akart kitűnni, 
kiemelkedni. Utólag már némi sznobságot is látok abban, 
hogy a menzán sorban állva is olvastunk, főleg a lányok.  
A fiúk egymást túllicitálva vitatkoztak a világról. Közben dúl-
tak a szerelmi románcok. Akkor, és még talán a 70-es évek-
ben is sok diákszerelem végződött egy életre szóló házasság-
gal. Takács Miskával mi másodévesként fedeztük fel egymást. 
Ő is különcnek számított a fiúk között. Esténként sokat rótta 
egyedül - később velem - Debrecen utcáit. Verseiben is meg-
jelennek az akkori képek. A kollégiumban a nyolcágyas szo-
bában éjfélekig versmondással nyúzta a társai idegeit. Tagja 
és szólistája volt a híres debreceni Maróthy Kórusnak. Külföl-
dön is jártak, Lengyelországból már kaptam tőle beszámoló, 
szép képeslapokat. Ő elég nehéz anyagi körülményekből in-
dult, ezért örömmel fogadta, amikor Túrkeve város ösztöndí-
jat ajánlott neki az utolsó két évre. Ő végig kitűnő tanuló volt, 
ezért akkor soknak számító, 1700 forintot kapott havonta. 
Gyakorlatilag ezzel dőlt el az én sorsom is. 

A sokszor feltett kérdésre, hogy tudtam Tokajból Túrkevé-
re eljönni, és itt maradni, a válaszom mindig az volt: Engem 
a szerelem szele sodort ide, és itt ragadtam. Mehettünk volna 
akár Tokajba is, de 2 évig kellett volna visszafizetni az ösztön-
díjat, ami akkor a kezdő fizetésnél magasabb volt. Ésszerűnek 
tűnt, hogy Miska hazajön, egyébként is nagyon szerette a vá-
rost. Összeházasodtunk, és elkezdtük a nagy életet Túrkevén. 
Az első ismerkedő látogatásom egy zord téli napon történt.  
A csábító mondat így szólt: Túrkevén a szalagavató bál a leg-
rangosabb rendezvény, el kell jönnöd! Már az utazás is felért 
egy kalanddal! Kisújszállásra érkezve egy óra várakozás a 
buszra. Sötét, ködös este volt, örök időnek tűnt a megérkezés. 
Északon a települések olyan közel vannak egymáshoz, hogy 
áthallatszik a kutyaugatás is. Itt viszont a végeláthatatlan puszta 
soha célba nem érő távolságának tűnt Túrkeve. A „Csakhogy 
megérkeztünk!” sóhajjal kísért leszálláskor bokáig süllyedtem 
a jó kevi sárba, vagyis itt ragadtam! A szalagavató bál tényleg 

KÖZÜGY

Hogyan lettem lokálpatrióta Túrkevén
TAKÁCS MIHÁLYNÉ

illusztráció: Kabai László

KÖZÜGY
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LAPZÁRTA: 
2025. január 23.

ELÉRHETŐSÉGEINK:
E-mail: turkevetelevizio@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Televízió

E-mail: ujsagturkeve@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Újság

KÖZÜGY

A hónap bölcs mondása
„Tudd meg: szabad csak az, akit szó nem butít, fény nem vakít, se rang, se kincs 
nem veszteget meg. Az, aki nyíltan gyűlölhet, szerethet, a látszatot lenézi, meg 
nem óvja. Nincs letagadni, titkolni valója.” 

(Heltai Jenő)

Bár már túl vagyunk a decemberi ünnepeken és re-
ménykedünk az előttünk álló új esztendő sikereiben, 
úgy vélem, hogy feltétlenül ki kell fejeznünk köszöne-
tünket az ünnepet emlékezetessé tevő Mikulásnak. 

A gyerekek kitették cipőiket, kis csizmáikat az ablakba, 
hátha arra jár a nagy szakállú. Másnap csillogó szemmel 
vették szemügyre a cipőkbe rejtett csomagokat. Az utcán 
járó télapó látványa nem csak a kicsiket, de a felnőtteket 
is rabul ejtette. Karácsony tájékán valahol mélyen mind-
annyian hiszünk a csodákban!

Annyi ünnepből kreáltak már profittermelő üzletágat, 
hogy fehér hollóként említhető, ha valaki juttatás nélkül 

szerez örömöt gyerekeknek, felnőtteknek egyaránt. Már-
pedig ilyen is van, s minden tiszteletet, köszönetet meg-
érdemel! 

Balázs Gábor háromgyermekes apukaként öltötte 
magára a télapó ruhát, s szerzett örömteli, megható pilla-
natokat akár a Petőfi Sándor Általános Iskola diákjainak, 
akár a Karácsonyi falu vagy a jégpálya látogatóinak. Ha 
családok kérték meg a nagy szerepre, azt is boldogan vál-
lalta. Mindezt tette fizetség nélkül, önzetlenül, a csillogó 
gyerek arcok viszont mindennél többet értek.

Köszönjük!

MOLNÁR MAGDOLNA

MIKULÁS-NAPI CSODA

Kedves Vendégeink, fürdőző Túrkeveiek!
Ajándékozza meg Ön is szeretteit a Túrkeve 
Termál- és Élményfürdő szolgáltatásaival!
A 2025. évre érvényes bérletek 2024. decem-

ber 10-től vásárolhatók meg a pénztárban.
Felnőtt Éves Bérlet

2025. január 31-ig 143.000,- Ft
2025. február 1-től 158.000,- Ft

Gyermek Éves Bérlet
2025. január 31-ig 69.000,- Ft
2025. február 1-től 76.000,- Ft

Túrkevei Felnőtt Állandó Lakos Éves Bérlet
2025. január 31-ig 96.000,- Ft

2025. február 1-től 105.000,- Ft

Túrkevei Gyermek Állandó Lakos Éves Bérlet
2025. január 31-ig 46.000,- Ft
2025. február 1-től 51.000,- Ft

Az éves bérletek névre szólóak, másra nem átruház-
hatók, vásárlásukhoz igazolványkép és lakcímkártya 

szükséges.

A bérlet 2025. december 31-ig érvényes.

Szeretettel várjuk régi és új vendégeinket!

LAKOSSÁGI TÁJÉKOZTATÓ

Tisztelt Lakosság!

Ezúton tájékoztatjuk Önöket, hogy 
a túrkevei Polgármesteri Hivatal  
Műszaki Osztálya 2025. 01. 02-től  
a Túrkevei Polgármesteri Hivatal 
fsz. 7-es szobájába költözik. 

Ügyintézők:

Orosz Tibor  
(muszak@turkeve.hu)  
- Műszaki ügyek

Suki Henrietta  
(igazgatas2@turkeve.hu)  
- Kereskedelmi ügyek

Szabó Krisztina  
(kozteruletfelugyelo@turkeve.hu)  
- Közterülettel kapcsolatos hatósági ügyek

KÖVIZIG TÖLTÉSKÖZLEKEDÉSI ENGEDÉLYEK
A töltésközlekedési engedélyek árai 2025 évtől:

 • gépkocsi éves bérlet - 7.500 Ft

 • motorkerékpár éves bérlet - 4.600 Ft

 • segédmotor-kerékpár éves bérlet - 2.300 Ft

Nyugdíjkorhatárt betöltőknek és rokkant igazolvánnyal rendelkezőknek 50 %-os kedvezmény.

Körzeti megbízottak elérhetősége, székhelye, fogadóórája
Körzeti megbí-zotti működési körzet megne-vezése 

Kmb, neve, rendfoko-zata: (ha csoportvezető, annak feltüntetése)
Kmb elérhe-tősége (mobil-telefon, EDR, 
email)

Kmb iroda címe Fogadóóra helye, ideje

Túrkeve, 1 sz. 
kmb körzet

Gyenge Dávid 
r. zászlós

5420, Túrkeve, 
Táncsics Mihály 
utca 3. 
10-es szoba

Mobil: 
+36 30 124 9061, 
Email: 
gyenged@jasz.police.hu

5420, Túrkeve, 
Táncsics Mihály 
utca 3. Minden hónap első hétfője: 
9:00-12:00

Túrkeve, 2 sz. 
kmb körzet
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osztályban Nagy Benedek Zoltán 4., Herczegh Ákos László 
pedig 6. lett, felkészítőjük Kovácsné Szécsi Mária. Az 5. osztá-
lyos Barta Norbert a 4. helyen végzett, szintén Kovácsné Szécsi 
Mária segítségével. A 6. osztályos Madaras Áron Dániel és a 8. 
osztályos Nagy Botond Imre egyaránt 3. helyezést értek el, fel-
készítőik Törökné Semegi Éva és Pozsonyiné Vad Ilona voltak.

DIÁKOLIMPIAI FUTSAL KÖRZETI DÖNTŐ
December 4-én a Diákolimpiai Futsal IV. korcsoportos 

bajnokság körzeti döntőjében iskolánk csapata is részt vett 
Törökszentmiklóson. A fiúk a nagyobbak elleni mérkőzé-
seken bravúrosan helytálltak, és bár az első mérkőzésükön 
sajnos 10-1-es vereséget szenvedtek, a második mérkőzésen 
Tiszabő ellen 3-1-es győzelmet arattak. A továbbjutásért 
folytatott küzdelemben végül 2-1-es vereséget szenvedtek 
Rákóczifalva csapata ellen, így a 4. helyen zárták a versenyt. 
Az eredmény nem a várt sikerrel zárult, de a fiatal csapat tag-
jai dicséretet érdemeltek kitartásukért és lelkesedésükért. Fel-
készítőjük, Mihály Vincze büszkén összegezte szereplésüket.

MIKULÁS-NAP
December 6-án, iskolánkban Mikulás-napot tartottunk, 

amelyet egy kedves szülő, tett igazán különlegessé, amikor 
Mikulásnak öltözve lepte meg a gyerekeket. A 8. osztályos 
segítők, Dobra Fanni, Hajdú Zsófia és Tóth Hanna is ak-
tívan részt vettek az ajándékosztásban, és támogatták Mi-
kulást küldetésében. Az ajándékokkal teli nap minden osz-
tályban mosolyt csalva a gyerekek arcára, igazi karácsonyi 
hangulatot varázsolt az iskolába.

KARÁCSONYI MŰSOR
Az adventi kézműveskedés után, december 20-án, pénte-

ken megrendezésre került a karácsonyi műsor, mely igazi ün-
nepi hangulatot varázsolt az iskola falai közé. 

Alsóban és felsőben is Hajósné Bornemisza Edit igazgató-
helyettes köszöntötte a résztvevőket. A karácsonyi műsort az 
alsó tagozaton a Szolfézs csoport nyitotta vidám dallamokkal, 
amelyeket Szíjártóné Kun Zsuzsa tanított be. Ezt követően a 3. 
osztály hópehelytánca következett, melyet Deák Ildikó, Sin-
del Olga és Urbán Marianna tanítónénik készítettek elő. A 2.a 
osztály „Karácsonyi álom” című műsorát Vasasné Fehérvári 
Anikó tanította be, az 1.a „Csengőszó” darabját pedig Kontos-
né Hajdú Hajnalka. A 2.b a téli erdő táncával varázsolt, felké-
szítőjük Balogh Jennifer volt. A 4.a tánccal örvendeztette meg 
a közönséget, amit Oroszné Lengyel Katalin tanított be, majd 
a 4.a „Télapó és az elveszett ajándék” című zenés jelenetét adta 
elő Kovácsné Szécsi Mária segítségével. A műsort a tanítóné-
nik közös tánccal és énekkel zárták.

Felső tagozatban a műsor kezdetén Pápai Hanna, az 5. b 
osztályos tanuló furulya szólója hangzott el. Ezt követően a 
Kistücsök néptánccsoport karácsonyi dallamokra előadott 
tánca üdítette a közönséget, felkészítőjük Dittrichné Szegő 
Hedvig tanárnő volt. A műsor folytatásában két 8. a osztályos 
tanuló, Sánta Regina és Dobra Fanni, Juhász Gyula „Kará-
csony felé” című versét adták elő. A pedagógusok pedig egy 
meglepetés produkcióval lepték meg a közönséget, a diákok 
nagy örömére. A műsor két közös énekkel zárult, amelyeket 
Dittrichné Szegő Hedvig tanárnő tanított be a diákoknak. Az 
éneklés után a gyerekek számára az iskola képével ellátott po-
harat, tollat és nyakba akasztót tartalmazó karácsonyi megle-
petéscsomagot osztottak ki.

A hosszú, dolgos hetek után fáradtan, de a szívekben a ka-
rácsonyi reménységgel és hangulatban mentek a téli szü-
nidőre az iskola diákjai és dolgozói, hogy aztán kipihenve 
vághassanak bele a januári, félév előtti hajrába.

November és december hónapban is igazán gazdag prog-
ramkínálattal büszkélkedhetett a Túrkevei Pető� Sándor 
Általános Iskola, ahol minden korosztály számára akadt 
valamilyen izgalmas és szórakoztató esemény. Az iskolai 
rendezvények mellett a tanulók több versenyen is kiváló 
eredményeket értek el büszkévé téve tanáraikat.

MÁRTON-NAPI VIGASSÁGOK
November 11-én, a Márton-nap alkalmából igazi ludas 

mulatságot tartottak a Petőfi alsó tagozatán. Minden osztály 
színes programokkal készülődött, amelyek a tanórákba is 
beépítve szórakoztatták a diákokat. A gyerekek megismer-
kedtek a Márton-napi hagyományokkal, kézműveskedtek, 
lúdtalpat megelőző mozgásos feladatokat oldottak meg, és a 
hagyomány szerint jósoltak is. Természetesen nem marad-
hatott ki a Lúdas Matyi mese vetítése se, majd a Madarász 
Károly Művelődési Házban megrendezett Márton-napi Li-
banap és Táncház programjait is meglátogatták.

EGÉSZSÉGNEVELÉSI HÉT
Az egészségtudatosság jegyében telt el a november 18-22. 

közötti hét. Az alsó tagozaton az egészségnevelési téma ke-
rült előtérbe, ahol minden tantárgy és délutáni foglalkozás 
az egészséges életmódot, táplálkozást és mozgást népszerűsí-
tette. A gyerekek zöldséges-gyümölcsös salátákat készítettek, 
mézes reggeliket fogyasztottak, valamint sportos játékokban, 
például gyerekjóga, fogó- és labdajátékokban vettek részt. 
Emellett szórakoztató szövegeket dolgoztak fel, és egészség-
tudatos kérdésekben kvízeket, totókat töltöttek ki.

INTÉZMÉNYI BOZSIK FESZTIVÁL
November 19-én a Petőfi alsó tagozatos diákjai részt vettek 

a Mezőtúron megrendezett Intézményi Bozsik Fesztiválon.  
A kicsik nemcsak fociztak, hanem különböző futball specifi-
kus készségfejlesztő gyakorlatokat is kipróbálhattak. A na-
gyobbak elszántságát jól tükrözi, hogy minden mérkőzésüket 
meg is nyerték. A csapatok remekül helytálltak, és felkészítő 
edzőjük, Jandó Ferenc is elégedetten értékelte a látottakat.

KÉZILABDA TORNÁK
A hónap végén, november 29-én, Tiszaföldvárra utaztak 

az iskola LU10, FU10, LU11 és FU11 csapatai, hogy részt 
vegyenek egy kézilabda tornán. A fiatal sportolók ügyesen 
és bátran küzdöt-
tek, csapatjátékuk 
pedig kiemelkedő 
volt. Bár ebben 
a korosztályban 
még nem számol-
ják a gólokat, a 
sikeres találatok 
igazi lelkesedést 
váltottak ki a gye-
rekekből. A nap 
végén minden résztvevő csillogó érmet kapott, így minden-
ki elégedetten térhetett haza.

NÉMETH JÓZSEF MATEMATIKA EMLÉKVERSENY
December 2-án Mezőtúron rendezték meg a 18. Németh 

József Matematika Emlékversenyt, ahol 11 iskola 105 diákja 
mérte össze tudását. A Túrkevei Petőfi Sándor Általános Isko-
lát 12 tanuló képviselte, és az eredmények figyelemre méltó-
ak voltak: iskolánk a harmadik helyen végzett, több diákunk 
pedig az élbolyban szerepelt. A legkiemelkedőbb teljesítmé-
nyek a következőképpen alakultak: a 3. osztályos Gazsi Ágnes 
a 6. helyezést érte el, Karacs Csenge pedig emléklapot kapott 
Urbán Marianna és Erdősné Sindel Olga felkészítésével. A 4. 

NAGY TERÉZ

OKTATÁS OKTATÁS

PETŐFIS HÍREK
MÁRTON-NAPTÓL KARÁCSONYIG

VERSENYEK ÉS NYERTESEK A TÚRKEVEI PETŐFI ISKOLÁBAN
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Immár hagyomány a Ványai középiskola életében, hogy a 
végzős diákok Szalagavató bál keretében vesznek búcsút 
iskolájuktól, s megkezdik az érettségire való felkészülési 
időszakát. Megköszönik a diákok tanáraiknak, szüleik-
nek a gondoskodást, törődést, az ismeretanyag átadását. 
2024. december 7-én újra ünnepi díszbe öltözött az isko-
la, s nem csak az intézmény, de a diákok lélekben is.

A gépjárműmechatronikai technikus, kereskedő és 
webáruházi technikus, illetve a hegesztő, karosszériala-
katos és gépjármű mechatronikus tanulók megkapták az 
éretté nyilvánításukat szimbolizáló maturandus szalagot. 
Ezúton gratulálunk a diákoknak és szüleiknek egyaránt!  
A közelgő vizsgáikhoz eredményes felkészülést kívánunk!

MOLNÁR MAGDOLNA

DR. SZABÓ ZOLTÁN - EMERITUS POLGÁRMESTER

VÁN YAI SZALAGAVATÓ
A Dankó Rádió idén is átadta a hagyományteremtő 
szándékkal 2023-ban alapított díjait, ezzel is népsze-
rűsítve a magyar zenét, ápolva annak hagyományait. 

A díjakat a magyar zenei élet népszerű és kiemelke-
dő tehetségű művészei vehették át a csatorna 12. szü-
letésnapi, ünnepi koncertjén, a Dankó Gálán, amelyen 
fel is léptek. 

A Dankó Rádió életműdíj 2024 kitüntetettje, Ma-
darász Katalin magyarnóta és népdalénekesnő sajnos 
egészségi állapota miatt nem tudott részt venni a gálán, 
ezért a Dankó Rádió csatornaigazgatója, Eredics Gábor 
és a Jó ebédhez szól a nóta szerkesztő-műsorvezetője, 
Budai Beatrix személyesen keresték fel és adták át neki 
a hegedűt formázó, porcelánból készült díjat Túrkevén, 
az édesapja nevét viselő Madarász Károly Művelődési 
Ház és Városi Könyvtárban. 

Madarász Katalinnak szívből gratulálunk és jó egész-
séget kívánunk!

ÉLETMŰDÍJ   Madarász Katalinnak

Búcsúzunk…
A Túrkevéért Alapítványt 121 magánszemély és 7 szer-

vezet hozta létre 1991-ben. Az alapítás óta eltelt 33 és fél 
év alatt 50 alapítótársunk hagyta itt e földi világot és 4 
szervezet szűnt meg.

November 11-én vesztettük el Németh Károlyné Máté 
Zsuzsanna igazgatónőt, akit november 19-én, a Vénteme-
tőben helyeztek örök nyugalomra. A gyászoló család ké-
résére búcsúztam:

„Mondottam ember: küzdj és bízva bízzál!”

Zsuzsa!
Megrendülten, torokszorító érzéssel állok itt ravatalodnál, 
egy nappal 67. születésnapod előtt. Túrkeve Város Ön-
kormányzata saját halottjának tekint és ez úton is kifejezi 
részvétét és együtt érzését családtagjaidnak.

Alapító tagja vagy a Túrkevéért Alapítványnak és több 
éven keresztül voltál a kuratóriumnak tagja. Aktív részese 
voltán az 1992-ben alapítványunk által életre hívott Eg-
ressy Béni Zeneiskola tevékenységének elindításában. A 
zeneiskola első tanévében növendékeink a Petőfi Sándor 
Általános Iskola tantermében tanulhattak, majd 1993-tól 
a Petőfi Sándor Általános Iskola alsós diákjai jártak dé-
lelőttönként a zeneiskola termeibe. Értékálló, hasznos, 
együttműködés évei voltak ezek. A Petőfi Sándor Általá-
nos Iskolát több mint három évtizedig igazgatóhelyettes-
ként, majd igazgatóként irányítottad. Két különösen ne-
héz időszakot említek az évtizedekből: 

2001., amikor Pozsonyi Katalin igazgatónő tragikus 
hirtelenséggel elhunyt. E megpróbáltatásokkal terhes idő-

szakban – igazgatóhelyettesként – példa értékűen vezetted 
az intézményt. Az egy éves megbízott igazgatói tevékeny-
ségedet követően három ciklusban, igazgatóként 15 évig 
vezetted az iskolát.

2009., a csökkenő gyermeklétszám miatt az alsós körze-
tek megszűntek, a Kossuth Lajos Általános Iskola betago-
zódott az általad vezetett Petőfi Sándor Általános Iskolába. 
Sikeresen vezetted e folyamatot, biztosítva az oktatás zavar-
talanságát, központban szerepeltetve a diákok érdekét.

Polgármesteri munkámban mindig számíthattam a 
korrekt együttműködésre, a városi programokban az ál-
talad vezetett intézmény aktív részes volt. Meghatározó 
részt vállaltál dr. Balogh János akadémikus szellemi ha-
gyatékának ápolásában, az évente megtartott Nagykunsá-
gi-Nagy-Sárréti Tájökológiai Konferencia szervezésében 
a kezdetektől, 2005-től. A díjalapítók döntése nyomán 
kaptad meg a Balogh János-díjat. Diákjaid előadóként és 
a környezetvédelmi vetélkedőkön is sikeresen helyt álltak. 
Kiváló eredményeket értek el tanulóid többek között a 
néptánc és sport különféle területein is.

Több alkalommal vehettünk részt közös kiránduláson: 
különösen emlékezetes maradt a kárpátaljai utunk, a Fel-
ső-Tisza vidékén Rahón és a testvérvárosban, Nagybocs-
kón, dr. Balogh János akadémikus szülőhelyén.

Több évtizedes oktató-nevelő munkád szerves része 
Túrkeve Város történetének. Búcsúzom, alapítványunk 
tagjai és családtagjaim és a magam nevében is! Küzdöt-
tél korunk betegsége ellen, amely legyőzött, nyugodj 
békében, emléked megőrizzük. Ég veled Zsuzsa!

A TÚRKEVÉÉRT ALAPÍTVÁNY HÍREI 
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Sárrétudvariban jártam
Tizennyolc éve, immár hagyomány, hogy a Kézen 

fogva testvéreinkkel Sárrétudvari Alapítvány minden 
évben kiadja a Halló magyar! című könyvet. Évente, 
december első szombatján, nagy érdeklődés mellett 
mutatják be a könyvet, ahova a történelmi Magyaror-
szág területéről érkeznek kulturális csoportok, közéleti 
személyiségek.  A megjelenő könyvben, a kuratórium 
felkérésére idén 41 szerző írt, így sok-sok információt 
kap az olvasó az elmúlt év eseményeiről. Sok év óta 
nekem is lehetőségem van a Túrkevéért Alapítvány te-
vékenysége kapcsán, gondolataimat leírni.

A Túrkevéért Alapítvány és a Kézen fogva testvé-
reinkkel Sárrétudvari Alapítvány között több mint 
tíz éves a kapcsolat. A két civil szervezet vezetőjének 
munkáját a Falvak Kultúrájáért Alapítvány évekkel 
ezelőtt a Magyar Kultúra Lovagja címmel ismerte el, 
e tény lehetőséget teremtett a szervezeteknek egymás 
megismerésére majd az együttműködésre.

Az elmúlt években több alkalommal mutatkoztak 
be egymásnak és a közönségüknek kulturális csoport-
jaink. A Balogh János Nagykunsági-Nagy-Sárréti Tá-
jökológiai Konferenciák nagy-sárréti diákjait Szabó 
Mária a sárrétudvari alapítvány ügyvezetője szervezi. 
Gratulálok a Kézen fogva testvéreinkkel Sárrétudvari 
Alapítvány munkájához, értékteremtéséhez, a kárpát-
medencei magyarság értékeinek megőrzéséhez!

Túrkeve-Nagyszalonta testvérvárosi 

kapcsolat 35 éves
Advent második vasárnapján, december 8-án a test-

vérvárosba kapott a Túrkevéért Alapítvány és az Egressy 
Béni Zeneiskola meghívást. Az Istentiszteletet követően 
köszönthettük a templomban levő nagyszámú hívet.

Nagy szeretettel fogadott bennünket nagytiszteletű 
Mikló István Boldizsár lelkész úr és a hívek is, sokan kö-
zülük régi barátok, ismerősök. A szalontai utazásunk fé-
nyét emelte, hogy 35 éve, 1989. december 27-én küldtem 
el a telex üzenetet Nagyszalontára, amelyben javasoltam 
a testvérvárosi kapcsolatok felvételét, erre is emlékeztünk 
ott létünk során. Az Istentisztelet kezdetén a tiszteletes úr 
felkérésére meggyújtottam a második adventi gyertyát, 
majd Konrád névre kereszteltek egy szalontai kisfiút. Az 

igehirdetést követően, a zenés percek előtt, köszönthettem 
a templomi közösséget. Áldás, békesség!

Tisztelettel köszönöm meg nagytiszteletű Mikló István 
Boldizsár lelkész úrnak, a szalontai egyházközség presbi-
tériumának, az Arany János Egyesületnek a meghívást, 
hogy néhány év kihagyás után ismét zeneiskolásaikkal 
köszönthetjük testvérvárosunk, Nagyszalonta polgárait.

Boldogan és meghatottan állok Önök előtt: boldogan, 
hiszen sokadszor hoztuk el szeretettel adventi köszönté-

sünket, meghatottan, hiszen több mint 100 évvel ezelőtt 
e templom falai között keresztelték meg anyai nagyszüle-
imet, akik bár a trianoni diktátum után az anyaországba 
költöztek, életük végéig imádták szülővárosukat. Nagysza-
lonta szeretetét tőlük örököltem.

Túrkeve és Nagyszalonta közötti intézményes kapcsolat 
létrejöttét 1989. december 27-én küldött telex üzenet in-
dította el. Ebben az üzenetben javasoltam a testvérvárosi 
kapcsolat létrehozását a két város között. Az igenlő válasz 
még az nap megérkezett, ennek immár 35 éve. Vannak-e 
véletlenek? Ugyanis a választ aláíró dr. Siladi George állat-
orvos, a frissen alakult Nemzet Megmentési Front elnöke 
volt. Két állatorvos – sohasem találkoztunk korábban - a 
kapcsolat felvétel születésénél voltak jelen. Az évtizedek 
alatt egész sor rendezvényen vettünk részt kölcsönösen, 
tartós barátságok szövődtek. Túrkevei diákok eredmé-
nyesen szerepeltek a szalontai versmondó versenyeken, a 
90-es évek közepétől minden évben az adventi időszak-
ban, zeneiskolásaink köszöntötték a szalontaiakat, előbb a 
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Ady Endre: Karácsony

Harang csendül,
Ének zendül,
Messze zsong a hálaének,
Az én kedves kis falumban
Karácsonykor
Magába száll minden lélek.

Minden ember
Szeretettel
Borul földre imádkozni,
Az én kedves kis falumba
A Messiás
Boldogságot szokott hozni.

A templomba
Hosszú sorba
Indulnak el ifjak, vének,
Az én kedves kis falumban
Hálát adnak
A magasság Istenének.

Mintha itt lenn
A nagy Isten
Szent kegyelme súgna, szállna,
Az én kedves kis falumban
Minden szívben
Csak szeretet lakik máma.

Bántja lelkem a nagy város
Durva zaja,
De jó volna ünnepelni
Odahaza.
De jó volna tiszta szívből
- Úgy, mint régen -
Fohászkodni,
De jó volna megnyugodni.

De jó volna mindent, mindent
Elfeledni,
De jó volna játszadozó
Gyermek lenni.
Igaz hittel, gyermekszívvel
A világgal
Kibékülni,
Szeretetben üdvözülni.

Ha ez a szép rege
Igaz hitté válna,
Óh, de nagy boldogság
Szállna a világra.
És a gyarló ember
Ember lenne újra,
Talizmánja lenne
A szomorú útra.
Golgota nem volna
Ez a földi élet,
Egy erő hatná át
A nagy mindenséget,
Nem volna más vallás,
Nem volna csak ennyi:
Imádni az Istent
És egymást szeretni...
Karácsonyi rege
Ha valóra válna,
Igazi boldogság
Szállna a világra...

Magyar Házban, majd a református templomban. Sinka István, Zilahy Lajos, 
Gábor Ferenc mellszobrát ajándékoztuk, miközben kiadtuk Gábor Ferenc 
Vád és könyörgés című verses kötetét és Dánielisz Endre édesapjának I. vi-
lágháborús naplóját, Galíciától a Garda-tóig címen.

A kapcsolat kezdetétől részese volt az együttműködésnek Pelok Bene-
dek polgármester, akivel a testvérvárosi szerződést aláírtam, Tódor Albert 
polgármester, Dánielisz Endre és Gábor Ferenc és még sokan mások. Ja-
vaslatomra lett a Magyar Kultúra Lovagja Tódor Albert és Dánielisz Endre. 
2023 szeptemberében emlékoszlopot avattunk Aranyosapátiban, a lovagok 
emlékparkjában a június 1-én elhunyt Dánielisz Endrének. 2024 áprilisában, 
a Költészet Napján, a szalontai versbarátok voltak a Túrkevéért Alapítvány 
vendégei városunkban. Június 1-én az Arany János Egyesület kezdeménye-
zésére emléktáblát avattak Dánielisz Endre szülőházán, felkérésre az egyik 
avató beszéd mondó lehettem. Örömmel tölt el, hogy a szalontai és túrkevei 
civil szervezetek együttműködése folyamatos, amelynek nyomán új kapcso-
latok jönnek létre, szolgálva a kárpátmedencei magyarság érdekét.

Szeretetteljes ünnepet kívánok! Isten legyen önökkel!

Gábor Ferenc Versbarátok adventi találkozása
2024. december 15-én, tavalyi megalakulása után 17. alkalommal ta-

lálkoztunk az Egressy Béni Zeneiskolában. Advent 3. vasárnapján infor-
mációt mondtam az Advent 2. vasárnapján történtekről, hiszen ezen a 
napon jártunk Nagyszalontán. Az Egressy Béni Zeneiskola növendékei 
és tanárai zenei köszöntését vittük a református templom közösségének. 
Szeretettel fogadtak a testvérvárosban bennünket a szalontai református 
egyházközség és az Arany János Művelődési Egyesület képviselői.

Az Arany János Múzeum megtekintése és városnézés után a reformá-
tus iskolában szeretetvendégségben volt részünk. Köszönjük, emlékeze-
tes napunk volt december 8-a.

A Gábor Ferenc Versbarátok találkozóján elhangzott Arany János  
A tudós macskája, Jóka ördöge, Ady Endre Új Vizeken járok és Kará-
csony, Weöres Sándor Részeg ördög, Illyés Gyula Szekszárd felé, Várnai 
Zseni Úgy megnőttél és Nem volt hiába semmi sem, Boda András Őszidő, 
ez a korral jár, Zilahy Lajos Régi ház küszöbén, B. Radó Lili Mit üzen az 
erdő?, Grecsó Krisztián Áldja meg az Isten, Juhász Gyula Karácsony felé, 
Szabó T. Anna Az ünnep azé aki várja és Gyógynövény dal, Jókai Mór 
Melyiket a kilencből?, Babits Mihály Karácsonyi ének című versek.

Találkozásunk karácsonyi szeretetvendégségben folytatódott és kíván-
tunk szeretetteljes ünnepet egymásnak és e sorok olvasóinak!

A Gábor Ferenc Versbarátok legközelebb 2025. 01. 12-én, vasárnap 
14.30 órakor találkoznak az Egressy Béni Zeneiskolában.
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Az adventi időszak egyik színfolt-
ja volt az Egressy Béni Zeneiskolá-
ban megrendezett koncert, ahol az 
intézmény növendékei és tanáraik 
együtt játszottak hangszereiken és 
énekeltek közösen. 

A zsúfolásig megtelt nagy terem 
nézői igazi zenei élményt kaptak aján-
dékul. A tanárok és a diákok együttes 
játéka minden hallgatóban felidézte 
az ünnep örömét, valamennyiük el-
ragadtatással hallgatta a tehetséges 
i�ú zenészeket. Dr. Szabó Zoltán, a 

kuratórium elnöke büszkén emléke-
zett a kezdetekre és méltatta az elért 
eredményeket, sikereket. Szijártóné 
Kun Zsuzsa, az intézmény vezetője a 
gyerekek kórusával emlékezetes és fel-

emelő perceket varázsolt a terem falai 
közé, mint ahogy a különböző tansza-
kok tanárai is tanítványaikkal közösen 
előadott darabjaival. Köszönjük a ze-
nei élményt!

KULTÚRAKULTÚRA

Karácsonyi koncert
MOLNÁR MAGDOLNA

KOKOVAY ZSUZSANNA

Megjöttek a hosszú téli esték. Bekuckózunk. Itt az ideje a nagy lélegzetű, 
hosszú regényeknek. Hát íme, ajánlok egyet.

Ez egy minden tekintetben nagyívű családregény. Mindig rájövök, hogy bár-
mennyire is kényelmetlen ilyen vaskos könyveket olvasni, időnként megéri, mert 
bőven van lehetőség és tér a szereplők árnyalására és a cselekmény tökéletes fel-
építésére. Az elején mondjuk kicsit megijedtem, mert Niza valahogy nem tudott 
közel kerülni hozzám, de amint elkezdte mesélni a családtörténetet, magával ra-
gadott az elbeszélés. Grúzia történetéből nem tudtam sokat, csak azt, hogy ott 
mindig volt valami, ezt nem is fejti ki részletesen a regény, de érzékletesen be-
mutatja a 20. századot a Szovjetunióban, az ottani élet minden kínjával és semmi 
örömével együtt. Nem is hiányoztak a hosszú történelmi leírások, elég volt csak 
utalni a generalisszimuszra és kis Nagyemberre, pontosan érthető volt, hogy mi 
történik. Az egésznek különös színezetet adtak a visszajáró szellemek és a bűbájos 
csokoládé. A generációkon átívelő traumák köre divatos téma manapság, ez lehet 
a csokoládé átka is, és lehet, hogy tényleg az az ellenszer, hogy ki kell beszélni. Niza 
megírja a történetet Brilkának minden szörnyűséggel és borzalommal együtt, én 
hiszem, hogy ez egyfajta elengedés és Brilka már maga alakíthatja a saját történe-
tét. Az biztos, hogy Sztaszia, Krisztine, Kosztya, Kitty, Elene, Daria és Niza törté-
nete után következik a nyolcadik élet, Brilkát már nem köti semmi.

Úgy gondolom, nem vagyok egyedül azzal, hogy a grúzok nemzeti eposzát író 
Rusztaveli nevén kívül nem tudok grúz írót felidézni. Ideje elkezdeni az ismerkedést.

Nino Haratisvili: A nyolcadik élet: Brilkának

KÖNYVAJÁNLÓ

Népművelői munkaköröm alapvető feladata volt meg-
szervezni a közönség találkozását a kultúrával. Nagyon 
színes foglalkozásom volt, mivel neves művészekkel 
és tudósokkal is sikerült találkoznom. A találkozások 
legtöbb esetben élményszámba mentek, de volt köztük 
kellemetlen is, pl., ha késés vagy gázsi rendezés, netán, 
ha valamilyen technikai problémák adódtak. Fókuszál-
junk most egy-egy személyre!

Hacki Tamás (1944) fütty- 
művész, fül-orr-gégész szak-
orvos, egyetemi tanár. Kezdő 
népművelő voltam, amikor a 
Filharmónia i�úsági bérle-
tes hangversenysorozatának 
egyik előadására került sor Mezőtúron, a színházterem-
ben. Már megkezdődött az előadás, amikor a művész fél-
beszakítva a produkciót, berohant az irodába, hogy segít-
sen már valaki, mert itt semmi sincs rendjén. Én azonnal 
mentem a színházterembe, és láttam, hogy a reflektorok 
a közönségre néznek. (Azok az előző esti bálban marad-
tak úgy.)  Nem volt mit tenni, végig létráztam a színpadot 
és beállítgattam a reflektorokat. Közben a művész meg-
magyarázta a galibát a közönségnek: „Már találtam egy 
embert, aki idevalónak mondja magát, de szerintem nem 
idevaló.” Mondanom sem kell, hogy a „fejmosás” miatt na-
gyon szégyelltem magam.

Glatz Ferenc (1941) tör-
ténész, politikus. Művelődé-
si miniszter (1989-1990). A 
népművelők negyedéves to-
vábbképzésére jöttünk össze 
Szolnokon, a Megyei Műve-
lődési Központba. Többek 
között érdekes megállapítást 
tett a szakmánkra vonatko-
zólag is: „A népművelőt li-
bához tudnám hasonlítani. Mindent tud. Tud szaladni, de 
nem futómadár. Tud úszni, de nem jó úszó. Tud repülni, de 
sokan mások túlszárnyalják…” Van benne igazság.

Soltész Rezső (1945) 
énekes, dalszerző, szöveg-
író. Szerencsés jellemmel, 
jó adottságokkal megáldott 
művészember. Szervező 
körútján szinte minden al-
kalommal betért a túrkevei 
művelődési házba. Olyan 
otthonosan mozgott itt, mintha haza járna. „Csókolom 
Laci bácsi!” - üdvözölte hangos ovációval az igazgatót, 
Kun Lászlót. A baráti beszélgetés mellett nem egyszer 
egy jó üzlet is megköttetett a Corvina együttes frontem-
berével.

Sas Elemér (1930-1998) fizikus, egyetemi tanár. Na-
gyon népszerű előadó volt, sokfelé hívták. Egyik alkalom-
mal én is megszerveztem a vele való találkozást a nagy-
közönség részére. A hallgatóság között mindig akad olyan 
személy, aki zavarba hozza a tanár urat. Most sem volt ez 
másképp. Egy 50 év körüli férfi elképesztő tapasztalatát ci-
tálta a professzor elé: „Nálunk a kert hátsó zugában van 
egy hely, ahol a tárgyak nem lefelé, hanem felfelé esnek. Mi 
ennek az oka tanár úr?” - hangzott a kérdés. Mire a fizikus 
a legnagyobb lelki nyugalommal válaszolt: „Oda kellene 
mennem és megvizsgálni a jelenséget közelről.” 

Antal Imre (1929-2011) kórházi belgyógyász főorvos. 
Nagy tekintélyű doktor és kitűnő előadó. Előfordult, hogy 
pallérozatlan megjegyzésével megbántotta a túlsúlyos páci-
enst. Pl.: „100 kilón felül csak sertésről beszélhetünk” - mond-
ta egyik alkalommal.  Személyes élményei sem mindenna-
posak. Elmondása szerint egyszer előfordult, hogy tanyára 
hívták egy bekómált beteghez. A diagnózis megállapításához 
az ágy alól előkerült a bili, s ő az ujjával vett vizeletmintá-
ból állapította meg a cukorbetegségét. Nem volt finnyás. Az 
epeutak tisztításához nélkülözhetetlen gyógyszernek tekin-
tette a pálinkát. Tény, hogy nagyon szerette a szilvóriumot. 
Mértéktartásáról azonban állófogadás alkalmával gyakran 
meggyőződhettünk. Mezőtúr után is gyakran meghívtam 
előadónak. Egy alkalommal még Kenderesre is elvittem Tra-
banttal. Kedélyállapota, humora felejthetetlen.

Pataki Ferenc (1921-2017) 
fejszámoló művész. Egy-két 
alkalommal találkoztam 
vele. Szenzációs memóriá-
val rendelkezett. Ünnepnek 
számított, amikor rendhagyó 
számtanórán vendégeskedett. 
Elmesélte, hogy Jászberény külterületi iskolájában, Négyszál-
láson is járt. A tanulók ámulattal tapasztalták, amit fejben 3-4 
jegyű számok szorzásával művel. Három hitetlenkedő suttyó 
hátra is vonult az utolsó padba és írásban ellenőrizte a négy-
jegyű számok szorzásának részeredményeit és végeredmé-
nyét. Amikor belátták, hogy fejben bámulatos gyorsasággal 
hibátlan végeredmény született, egyikőjük száján kicsúszott: 
„Az anyja istenit!”  „Életem legnagyobb elismerése ez volt” – 
mondta Pataki Ferenc. 

Feleki Kamill (1908-1993) 
színész. Kossuth-díjas szín-
művész, táncos, koreográfus, 
érdemes és kiváló művész, az 
operett koronázatlan királya. 
Milyen ember volt? Pedáns, 
rendszerető, kicsit selypített 
és orrhangon beszélt. Sértő-
dékeny. Ezt már hallottam róla Honthy Hannával kapcsola-
tosan. Én is megtapasztaltam, amikor Kenderesen szerepelt 

TALÁLKOZÁSOK
SIPOS SÁNDOR
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és barátságosan „Kamill bácsinak” szólítottam, mire ő ille-
delmesen „művész úr” megszólításra javított ki.

Makovecz Imre (1935-
2011) nemzetközi hírű 
építész, Kossuth-díjas, 
Corvin-lánccal kitüntetett 
stílusteremtő alkotó. Tervei 
alapján Túrkevén a Széche-

nyi úton 1973-ban kétszintes áruház épült. 1989-ben 
ismét ellátogatott Túrkevére megnézni a közművelődé-
si objektumokat abból a célból. hogy melyiket lehetne 
átalakítani művelődési házzá. Lehangoló képet festett a 
moziról és az ipartestületről. Búcsúzóul azzal váltunk el, 
hogy a pavilon helyén lehetne létesíteni egy Makovecz 
stílusú kultúrpalotát. A többihez hasonlóan ez is csak 
terv maradt.

Nem tűnünk el némán a semmibe…

Az év vége előtti időszak mindig eseményekkel teli a 
múzeum életében. Folyamatosan zajlanak a múzeumpe-
dagógiai és kézműves foglalkozások. November 30-án 
a Karácsonyi Falu programját színesítették a múzeum 
munkatársai, majd ezt követően az általános iskolák fo-
gadták őket rendszeresen. Az év folyamán a foglalkozások 
regisztrált résztvevőinek száma meghaladta a másfél ezer 
főt. Ez a létszám a város lakosainak több mint egyhatodá-
nak felel meg arányaiban. 

Rendszeres a kiállítások látogatása is. Különösen nagy 
népszerűségnek örvend a terepasztalt felváltó nagy méretű 
érintőképernyős rendszer, ami interaktív térképeket tartal-
maz, és folyamatos bővítés alatt áll. 

December 10-én került sor „A mi múzeumunk” című 
rajzpályázat eredményhirdetésére. Számos kreatív alkotás 
érkezett be, amelyek kiállításra kerültek a múzeumban. Ezek 
a művek a későbbiekben az intézmény gyűjteményében 
kerülnek megőrzésre. A sikerre alapozva úgy döntöttünk, 
hogy igyekszünk a rajzpályázatból hagyományt teremteni, 
így a jelenlegi és a későbbi esetleges résztvevőknek érdemes 
figyelni a múzeum híreit és felhívásait.

A Finta Múzeum munkatársai ezúton is köszönetet 
mondanak mindenkinek, aki figyelmével megtisztelte és 
értékelte a munkánkat az év folyamán. Az intézményben 
az év végén sem áll meg az élet. A kiállításaink rendes 
nyitvatartási időben továbbra is látogathatóak, de a ter-
vezett érkezés előtt egy órával szükséges bejelentkezni a 
06/20-445-0429-es telefonszámon.

Elszenderedtem, a rezsó lassan melegedett. A füstölt-
szalonna kockák észrevétlen kezdtek el korcsolyázni 
a kiolvadó zsírban. Álmomban, újra gyerek voltam, 
„zsírbasült” kenyér szaga visszarepített a hatvanas 
évekbe.

Apám szerette, rajta kívül a talpig érő füsttől az égett 
zsírszagtól mindenki rosszul volt. Anyám kibírta, mert 
tudta, hogy ebédfőzésig van elég idő, kitalálni, hogy 
miből lehet olcsón varázsolni lakomát. Hetente egy-
két alkalommal volt hús. A tyúkok tojást tojtak, csak 
ritkán volt pörkölt belőle. Az egyik disznót azért hiz-
laltuk, hogy eladjuk a másikat karácsony körül vágtuk 
le. „Oldd meg Ica!” hallotta anyám a választ, ha kérdőn 
nézett maga elé vagy az égre főzés előtt. Ezerszer hal-
lotta, hogy „hászen más is így csinálja”. Nem volt mit 
tenni, enni kell. A hentes drága volt, a hatósági húski-
mérés „ható” 50-60 %-on árult, ha volt mit. Megsántult 
disznók, megbetegedett állatok fogyasztásra alkalmas 

részeit porciózták ki. Ötven-hatvan ember állt sorba 
nyitás előtt pár órával, mert mindenkinek volt ismerő-
se a vágóhídon. Egyszer csak felhúzta „Kece Sanyi bá-
csi” a rozsdás rolót és a felbolydult tömeg egymást lök-
dösve, előzve tolakodott a pult elé. Gyereknek esélye 
sem volt, hogy hússal tér haza. Elküldték, mert ő ért rá. 
Nemhogy előre nem engedték, félre, hátra tolták. Tud-
ták, hogy a huszadik már üres szatyorral megy haza.

Békés szomszédok, ismerősök egymásra voltak utal-
va, pár tojás, petrezselyem, disznóvágáskor kóstoló 
cserélt gazdát. Néztem, hogy Rózsi néni kitartotta a 
kosarát, hogy Mari néni nehogy megelőzze. Küzdőtér-
ré változott a „ható”. 

Aztán másnap az esőzsák sarkán a kútnál megbe-
szélték, hogy nem is volt jó a hús, mert „szaga volt”. Te 
jártál jól Mari, hogy nem jutott. Odadobtam a kutyá-
nak. Kacagtak, harag nem volt csak kérdés, te mit főzöl 
vasárnap?

A FINTA MÚZEUM HÍREI

R é g i  i d ő k  s z t o r i j a

KARÁCSONY ELŐTT

KAPÁS JÁNOS ZSOLT - MÚZEUMIGAZGATÓ

MONOKI IMRE
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Egy edénybe tesszük a gyümölcsöket, 
hozzáadjuk a vaníliás cukrot, ízlés sze-
rint mézet, összekeverjük. Itt akár két-
felé is vehetjük. Az egyik felébe, ami a 
felnőtteké lesz, adjuk hozzá a rumot, 
vagy sütőrumot, illetve rumaromát. Pár 
órára tegyük a hűtőbe, közben keverjük 
meg vagy háromszor. Tálalásnál, a po-
harak tetejére tehetünk tejszínhabot.
Annál finomabb, minél többféle gyü-
mölcs van benne. Készíthetjük egyszer-
re friss gyümölcsből, befőttből, (viszont 
annak a levét ne öntsük rá), illetve fa-
gyasztott gyümölcsből is. A nagyobb 
darab gyümölcsöket összevágjuk.

A tömlős és az ömlesz-
tett sajtot egy edényben 
kézi mixerrel egynemű-
vé keverjük. Az olíva 
bogyót és a paprikát, 
kisebb darabokra sze-
leteljük. A szalámi sze-
leteket egy munkalapra 
leterített Folpackra egy-
más mellé tesszük úgy, 
hogy kicsit fedjék egy-
mást. A sajtot rákenjük, 
a trappistát ráreszeljük, 
megszórjuk az olíva bogyóval és a kápia paprikával. Folpack segítségével feltekerjük. A két végét jól megtekerjük, hogy 
összefogja. 3 órát hűtőbe tesszük, majd szeleteljük. Tehetjük fagyasztóba is, ha hamarabb szeretnénk szeletelni.
Megjegyzés: Lehet más szalámival, akár paprikással is elkészíteni. Lényeg, hogy jó vékonyra legyen szeletelve, mert ha 
vastag nem lehet feltekerni. Tölthetjük más összetevőkkel is, a nekünk tetszőleges töltelékkel.

„ SÖTÉT, MINT AZ ÉJSZAKA”

ZÖLD ROVAT GASZTRONÓMIA

Miért, az éjszaka tényleg sötét? A nappalhoz képest per-
sze az, de a településeken napnyugta után sem áll meg 
az élet, főleg a rövid téli napokon nem. Az utcai lámpák, 
az üzletek fényei, a díszkivilágítások, az autók re�ektorai 
mind beragyogják környezetüket. Fontos funkciót tölte-
nek be mindannyiunk számára: segítik a tájékozódást, 
sőt javítják a közbiztonságot, és baleseteket előznek meg. 
Az ünnepi időszak fényjátékai a szívünket is megmelen-
getik. De a fényárnak ára is van, és nemcsak a villany-
számlán.

A fény az emberiség egyik legősibb, legerősebb szimbólu-
ma. A „világ” és a „világosság” nemcsak a magyar nyelvben 
fonódik össze, hanem a románban („lume” és „lumină”) és 
a szláv nyelvekben is (például szlovákul a „svet” egyszerre 
jelenti mindkettőt). A Nap fénye és hője nélkül nem létezne 
élet a Földön: nemhogy emberi élet nem, hanem semmilyen. 
Szerencsére a Föld forog és kering is: ha mozdulatlan lenne, 
akkor a Nap felőli oldala szénné égne, az árnyékos fele pedig 
jéggé fagyna. A Föld forgása adja a napok ritmusát, az éjsza-
kák és a nappalok váltakozását.

Az élet is ezen a szabályosságon alapul. A legtöbb állat 
éjszakánként biztonságos menedékbe húzódva alszik, a vi-
rágok összecsukják szirmaikat, de még a gombák és bak-
tériumok körében is megfigyelhető, hogy a napszakokhoz 
igazodva működnek. Ez az a belső óra, amit bioritmusnak 
(egészen pontosan cirkadián ritmusnak) is hívunk. Az élőlé-
nyek belső órái maguktól is járnak, de önmagukban egy pi-
cit pontatlanok, és a napfény ütemes váltakozása segíti őket, 
hogy ne csússzanak el.

Teljesen normális, hogy nyáron a napok nagyobbik felét 
aktívan bírjuk tölteni, és még alvásból is kevesebbet igény-
lünk; télen pedig lassabbak, fáradtabbak vagyunk minden-
hez, és többet kell(ene) aludnunk is. Végső soron az egész 
azon múlik, hogy a nap reggel mikor kel, este mikor nyugszik 
le, és napközben mennyire ragyogóan tűz. Nem bonyolult, 
csak éppen modern, „fejlett” világunkban ezt is elfelejtet-
tük. Nyughatatlanul hajtjuk egymást 
és magunkat, mintha robotok len-
nénk, akik az év bármelyik 
napján, bármelyik órában 
ugyanazt a maximális telje-
sítményt képesek nyújtani. 
A termelésnek sötétben is 
mennie kell, az óraszám 
és a darabszám té-
len-nyáron változat-
lan, legfeljebb lámpa-
fénynél dolgozunk.

A túl sok mesterséges 
fény (avagy a fényszeny-
nyezés) megzavarhatja a belső 
óránkat. Előfordulhat, hogy emiatt 
rosszabbul alszunk, és jellemzőbbé vá-

lik ránk az ingerlékenység, fáradékonyság. Sőt többek között 
még az elhízás és a cukorbetegség kockázatát is megnöveli. 
Észak-Amerika és Európa gyakorlatilag teljes lakossága fény-
szennyezett égbolt alatt él – nyilván a nagyvárosokban élők-
nek a legrosszabb.

Az ember mellett más állatfajok is ugyanígy érintettek. 
Kinevethetjük a rovarok „butaságát”, ahogy újra és újra ne-
kirepülve koppannak egy világító lámpa üvegén, de nekik az 
sokszor a tömeges pusztulást jelenti. De ha belegondolunk, 
sok esetben olyan rovarokról van szó, akik a mi élelmiszernö-
vényeinket porozzák be, így máris nem olyan vicces a helyzet. 
A szitakötőket is megtéveszti az úttestről visszaverődő pola-
rizált lámpafény, akik így víznek nézik az aszfaltot, leszállnak 
inni vagy petéket lerakni, aztán kiszáradás, gázolás, vagy nyá-
ron túlhevülés végez velük.

A madarak sem szerencsésebbek. Csak Észak-Ameriká-
ban körülbelül fél-egy milliárd(!) madár pusztul el minden 
egyes évben(!!) amiatt, hogy nekiütköznek a felhőkarcolók-
nak vagy más építményeknek, ebben szintén óriási szerepet 
játszik az üvegfelületeken szétszóródó mesterséges fény. A 
fényszennyezés hatására néha eltévednek a vándormadarak, 
akik éjszakai tájékozódásukban a csillagok állására, illetve az 
ismerősen csillogó vízfelületekre is támaszkodnak.

A növények ritmusát is megborítja a mesterséges fény. 
Előfordul, hogy a lombhullató fák emiatt túl sokáig tartják 
meg a zöld leveleiket, ahelyett, hogy már a téli túlélésre ké-
szülnének.

A fényszennyezettségtől mentes területek ma már itthon 
is ritkaságszámba mennek. A közelünkben a Hortobágyi 
Nemzeti Park szerzett „csillagoségbolt-park” minősítést, de 
tőlünk keletre, Ecsegfalva-Dévaványa felé is van egy nagyobb 
terület, amely távol esik a nagy településektől, így alkalmas 
lehet akár amatőr csillagászkodásra, a valódi csillagos égbolt-
ban való gyönyörkö-
désre is.

TÖRÖK MÁRTON KISS IMRÉNÉ MAGDI

Finomságok az asztalra 

Hozzávalók: 

Mindenféle gyümölcs

Méz

2 csomag vaníliás cukor

Rum vagy rumaroma (ez csak ak-
kor, ha gyermek nem eszik belőle)

Tejszínhab

Hozzávalók: 

100 g dán szalámi szeletelt

100 g natúr tömlős sajt

4-4 db natúr – csípős 
ömlesztett sajt

165 g olíva bogyó papri-
kával töltve

50 g trappista sajt

1 db kisebb kápia paprika

Gyümölcstál

Szalámis tekercs
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Előző számunkban örömmel számoltunk 
be a tornászlányok sikereiről. Lapzártánk 
után érkezett még egy jó hír, Nagy Ibolya 
tanárnő, a Ványai középiskola testnevelője 
és a tornászok sikereinek kovácsa rangos 
elismerésben részesült.

Nagy Ibolya tanárnő 2024. november 
végén Szolnokon a Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyei Diáksport és Szabadidő Egyesület 
Díjátadóján vett részt. Ezen az ünnepélyes 
alkalmon elismerésben részesültek a megyei 
Diákolimpia versenyrendszer legaktívabb is-
kolái, testnevelői.

Nagy Ibolya, a 2023-2024-es tanév kör-
zeti legaktívabb testnevelőjeként részesült 
díjazásban. 

Sok szeretettel gratulálunk a szép elisme-
réshez, további sikereket kívánunk!

SPORTSPORT

A túrkevei sakkbarátok a művelődési házba szer-
vezetek egy szerény összejövetelű köszöntést, Sipos 
Sándor részére. Ennek apropója az volt, hogy Sipos 
Sándor leteszi azt a több évtizede használt „lantot”, 
hogy hétfőről-hétfőre házigazdaként áll helyt a sak-
kozók felkészítése érdekében. 

Teszi ezt úgy, hogy épp 50 éve lesz, hogy részben 
itt megkezdte a közművelődési, művelődésszervezői 
munkáját városunkban, s ebből 40 éve, hogy a Sakk 
Szakosztály élére állt, hogy ezt az érdekes sportágat 
szervezze, népszerűsítse városunkban. Ezalatt az idő 
alatt túrkeveiek tucatjaival szerettette meg a sakkspor-
tot, és szervezete a nagyon sokszor hálátlan szakosztá-
lyi munkát. 

Látjuk azt világosan Túrkevén, hogy egy-egy sport 
népszerűsége egy-egy, a sportág iránt elkötelezett spor-
tolónak köszönhető. Ami Kiss Kálmán, Nagy Ibolya, 
Czeglédi László, vagy épp most Jóni Máté (s még va-
lószínűleg ez sorolható lenne) egy-egy sportágnak vá-
rosunkban, az Sipos Sándor a sakknak. Egy-egy olyan 
saját sportága iránt elkötelezett túrkevei, akik sok más 
emberrel szerettették meg a saját sportjukat, és terem-
tettek szakosztályokat saját lelkes aktivitásukból. Egy-
egy kulcsember, akik nélkül városunkban a sportág 
meghonosodása nagyon másként, vagy egyáltalán nem 
történt volna meg, míg így városunk sportélete ezekből 
a lelkesedésekből, ezekből az elhivatottságokból szült 
sportágat, ezáltal nagy hatást gyakorolva egy-egy ge-
neráció sportéletére. 

Sipos Sándor nem egy, vagy kettő, hanem sok gene-
ráció számára jelentette a stabil támaszt, támogatást, 
edzői hátteret a sakk területén, aminek köszönhetően 
a sportág az évtizedek alatt mit sem vesztett helyi nép-

szerűségéből. Nem lettek nemzeti bajnokaink a sport-
ágban, nem indult innen senki világbajnokságra, de 
ehelyett lett egy erős közösség, számtalan a sportágat 
szerető sakkbarát, akik hétről-hétre hódolnak a sakk 
szeretetének. A túrkevei sakk története c. művében 
Sipos Sándor összefoglalja ezeknek az évtizedeknek 
az örömeit, viszontagságait, megemlékezik azokról 
a sakkbarátokról, akik már nincsenek közöttünk, de 
egyben betekintést kapunk abba az életbe is, amit ő 
élt, hiszen évtizedeken át volt hétről hétre szervezője, 
lebonyolítója a sakkéletnek. Ezzel a munkával közössé-
get teremtett, barátságokat hozott létre, de legfőképpen 
megszerettette a sakkot sokakkal. Tisztelet jár ezért. 

Ezt a munkát köszönték meg a jelenlegi sakkozók, 
sakkbarátok, s teszem ezt most én is a város nevében: 
köszönjük egy értékes sportág jelenlétét városunkban, 
köszönjük a több évtizedes önzetlen munkát! Tisztelet-
tel kívánunk további nagyon jó egészséget!

Vitathatatlan, hogy a jégpálya új színfoltot jelent a 
város téli sportéletében.

Bár a kezdetek idején voltak kételyek, hogy pénz-
ügyileg hogyan fog alakulni az üzemeltetés, mára be-
igazolódott, hogy óriási érdeklődés mutatkozik a lako-
sok körében a jeges élményekre. A 2024 decemberében 
megnyílt újabb szezonban már nem csak azok élvez-
hették a pálya örömeit, akik gyakorlott korizók voltak, 
hanem a kezdők is lehetőséget kaptak a tanulásra. Sza-
kavatott ember segítette az első lépések megtételében 
akár a gyerekeket, akár a felnőtt érdeklődőket.

A jégpálya gyönyörű díszbe öltözve várta a látoga-
tókat. A melegedő csalogató berendezéssel emelte a 
hangulatot mindazok számára, akik pihenésre vagy 

felmelegedésre vágytak. A büfé kínálata a megéhező 
vendégek igényeit elégítette ki. A lehetőség talán leg-

SIPOS SÁNDOR LETESZI A LANTOT

JEGES ÉLMÉNYEK

SALLAI RÓBERT BENEDEK

MOLNÁR MAGDOLNA

fontosabb eleme a korcsolyázó gyerekek és felnőttek 
arcán tükröződik: az öröm, az együttlét közösségépítő 
ereje, a nézelődők között szövődött baráti beszélgetés. 
A szervezők több színes programot kínáltak, többek 
között a „karácsonyi pulcsik” versenyét. Bizony nem 
volt könnyű dolga a „zsűrinek”, de íme az eredmény: 
Kulcsár Dávid és Nagy Benedek Zoltán 5 etapra szóló 
jégpálya bérletet nyert. Minden bizonnyal élvezték a 
korcsolyázás örömeit. Gratulálunk nekik.

Télen mozogni, mindennapi mozgásra szoktatni ön-
magában egy jó cél, de közösséget teremteni, jó kedvet, 
élmény adni: még jobb!

A KÖRZET LEGAKTÍVABB TESTNEVELŐJE
MOLNÁR MAGDOLNA
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A Polgármesteri Hivatalban tett látogatást Hafuzi Avnija, az 
Albán Köztársaság Külügyminisztériumának tiszteletbeli kon-
zulja, Deák Lajos, a TAC Szkander Szakosztályvezetője. Érde-
kes adatok láttak napvilágot a konzul személyének és látogatás-
nak köszönhetően Szkander bég szkanderozással kapcsolatos 
múltjáról, ezáltal a szkander sport és az albán történelem eme 
kiemelkedő alakjának kapcsolatáról. 

Hafuzi Avnija konzul felajánlott egy sza-
badtéri szkander asztalt városunk számára, 
hogy hozzájáruljon a szkander sport nép-
szerűsítéséhez. A pozitív hangulatú beszél-
getés végére megállapodást kötött városunk 
polgármesterével, Sallai R. Benedekkel, hogy 
a következő évben az asztal avatásához kap-
csolódó programokon egy Albániával fog-
lalkozó kulturális programot is lebonyolíta-
nak Túrkevén, amely lehetőséget ad majd a 
túrkeveieknek Albánia jobb megismerésére 
is. Érdekes, színes programnak ígérkezik 
május elején. A programmal kapcsolatos 
részleteket a későbbiekben közöljük, de ez-
úton is köszönet a TAC Szkander Szakosz-

tály segítségéért a jó kapcsolat létrehozásának érdekében. 
A találkozón részt vett Kelemen László is, aki maga is szkan-

der sportoló, és aki ilyen termékeket készít vállalkozóként. A 
konzullal korábbi jó együttműködése miatt élvezheti Hafuzi 
Avnija bizalmát, így tőle rendelte meg a terméket városunk 
számára.

Kíváncsian várjuk a májusi asztal avatást!

SPORTSPORT

A Miniszterelnökség Aktív Magyarországért felelős ál-
lamtitkára meghirdette a 2025. évi Élmény- és Szaba-
didősport Programot a Magyarországon nonpro�t jel-
leggel megrendezésre kerülő élmény- és szabadidősport 
események támogatása és az aktív életmód népszerűsíté-
se érdekében. A Program célja az emberek egészségügyi 
helyzetének javítása, az egészséges életmód iránti vágy 
felkeltése, a rendszeres mozgás ösztönzése.

Az elnyerhető támogatás 2000-4000 Ft/résztvevő, 
pályázati önerő nem szükséges. A kiírásra a „Bringáz-

zunk együtt 2025-ben is! - kerékpáros programok Túr-
kevén" című program megvalósításának szándékával 
kíván önkormányzatunk pályázni, melynek keretében 
2025-ben három alkalommal nyilvános kerékpáros kö-
zösségi szabadidősport-esemény valósulna meg váro-
sunkban.

Az elmúlt évben a lakosság már bizonyította, hogy 
örömmel és nagy létszámban részt vesznek ezekben a 
programokban, bízunk benne, hogy 2025-ben is sikerül 
elnyerni a pályázatot.

A Túrkevei Városi Sportegyesület – TVSE - immár má-
sodik alkalommal szervezte meg a túrkevei úszóver-
senyt, melyre helyi és mezőtúri i�ú úszók nevezhettek.  

A résztvevők átélték a víz és a sport örömét, minden bi-
zonnyal a megmérettetés mindenkinek kedvet adott a to-
vábbi úszáshoz. A sportág népszerűsítése nagyon fontos, 
hiszen az úszás az egyik leghatékonyabb, legkívánatosabb 
mozgásforma a sportlehetőségek között, és mindannyiunk 
számára hozzáférhető. A szervezet bármelyik részének tú-
lerőltetése nélkül segít megmozgatni az izmokat, miközben 
a szervezet oxigénfelvétele és annak felhasználása harmo-
nikus egyensúlyban van. Ennek köszönhetően javulhat a 
tüdő-szív-keringési szervrendszerek teljesítőképessége, ami 
számos más aktív tevékenységében segítségünkre lehet. 
Vízben könnyebb a hőleadás, kevesebb az izzadás és szá-
mos más pozitív élettani hatás mellett a víz ellenállása miatt 
intenzívebb sport végezhető, mint a szárazföldi sportágak 
esetében. Mindezek mellett a víz felhajtóereje csökkenti a 
testre nehezedő súlyt, így kifejezetten kíméli az ízületeket. 

A mai világban külön kiemelendő, hogy a túlsúlyos, illetve 

mozgássérült vagy mozgásproblémákkal bíró személyeknek 
is kívánatos, mert a gerincoszlopra és a csontozatra kisebb 
terhet ró. Kevés ember van, akinek ne lenne kifejezetten hasz-
nos az úszás, és e sportra városunk strandja kiváló lehetőséget 
teremt. Az úszás képessége egyébként is életmentő képesség 
lehet adott helyzetben - bárhol vízközelben -, így mindenkit 
csak ösztönözni lehet arra, hogy tanuljon meg úszni, ússzon 
minél többet, s szerezze meg a képességet ahhoz, hogy saját 
egészségén javítani tudjon. Az úszósport egyébként is azok 
közé a sportágak közé tartozik, amelyben hazánk kimagasló 
eredményeket ért el ez elmúlt évszázadban és olyan legen-
dákat, sportikonokat adott a világnak, mint Hajós Alfréd, 
Darnyi Tamás, Egerszegi Krisztina, Hosszú Katinka, Milák 
Kristóf és lehetne sorolni tovább. Épp ezért a sportágnak 
is tiszteletadással tartozunk, és nagyon-nagyon jó, hogy az 
úszósport meggyökerezni látszik Túrkevén is.

Gratulálunk a szervezőknek, a résztvevőknek, a felkészí-
tőknek egyaránt, ismét egy nagyszerű sportrendezvényt bo-
nyolított a TVSE, és egy családias hangulatú, jó programon 
vehettek részt, akik kilátogattak a strandunkra.

„BRINGÁZZUNK EGYÜTT 2025-BEN IS!” TVSE ÚSZÓVERSENY

KOVÁCS KATA

KOVÁCS KATA

SZKANDER – TÚRKEVE - ALBÁNIA

NARANCSIK BOGLÁRKA
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